
1

جزوه قواعد عربی کنکور

استاد ھاشمی

:تدوین و گرد آوری 

رویا

www.ellforum.com

www.ellforum.com

www.ellforum.com


2

اسم اشاره

:بر دو نوع است

اسم اشاره به نزدیک-1
اسم اشاره به دور-2

اشاره به نزدیک

مونثمذکر

هاتی= ه هذهذامفرد
هاتینِ -هاتانِ هذینِ -هذان مثنی
هولاهولاجمع

اشاره به دور

مونثمذکر

تلک)ذاکَ (ذلک مفرد
ینِکَ –ذانِکَ مثنی تَینِکَ - تانِکَ ذَ
اولئکاولئکجمع

موصول

:اسمی است که جمله ی بعد خود را به ماقبلش وصل می کند و بر دو نوع است

اسم خاص.١

اسم عام.٢

:عبارتند از

موصول خاص
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مونثمذکر

تیالّ یالذّ مفرد

تینِ للّ اَ - للتانِ اَ لذینِ الّ -ذانِ اللّ مثنی

تیللاّ اَ ذینَ لّ اَ جمع

:موصول عام

)کسیکه(من 

)آنچه که(ما 

.ھمیشه بعد از موصول یک جمله به کار می رود که به آن صله گوییم: ١نکته 
.له ھیچ گونه نقشی در عبارت اصلی نداردص

ھر گاه بخواھیم نقش موصولی را که در وسط جمله به کار رفته مشخص کنیم، : ٢نکته 
.ھمان جا جمله را پایان یافته تلقی می کنیم

.فی المدرسةهُ رأیتُ / یالذّ وَ هُ 

)صله(رأیتُهُ ؛ )موصول(الذّی

.می گرددضمیری که در صله به موصول بر : عائد 

معرفه و نکره

.کندیدلالت مینیشئ نامعایاست که بر شخص یاسم: نکره 

:باشد، مثال یمنیتنویو در عرب) ی(ینکره در زبان فارسعلامت
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.دمیرا خریکتاب> ====کتاباً یتُ رَ إشتَ 

دلالت کند و بر شش نوع است که ینیشئ معایاست که بر شخص یاسم: معرفه
:د از عبارتن

الکتاب ، القلم: دار مانند ) ال(یاسم ھا. ١
ریتمام ضما. ٢
موصولیاسم ھا. ٣
اسم اشاره. ۴
.یعلم،یفاطمه، مر: مانند ) خاص(علم یاسم ھا. ۵

نیتنونیو ارندیپذیمنیتنوشهیھمیخاص مذکر عربیتمام اسم ھا: مھمنکته
.حمدجاء م: مثل ) نتیزنیتنو(ستیعلامت نکره ن

.گرددیمضاف شود خود معرفه میکه به اسم معرفه ایھر اسم. ۶

.گرددیمضاف شود خود نکره میکه به اسم نکره ایھر اسم: تذکر

)معرفه(التلمیذِ کتابُ 
)نکره(ذٍ تلمیکتابُ 

جامد و مشتق

:ساخته نشده باشد و بر دو نوع است یگریدیاست که از کلمه یاسم: جامد

یجامد مصدر. ١
یمصدرریجامد غ. ٢

:باشد، مثال یمدیمجرد و مزیثلاثیشامل تمام مصدرھایجامد مصدر: تذکر

اجلاس-اجتماع -تل قَ - ذهاب -لوس جُ : یمصدرجامد

د ؛ شمسل ، یَ جُ م ، رَ لَ قَ : یمصدرریغجامد
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ت نوع است ساخته شده باشد و بر ھشیگریدیاست که از کلمه یاسم: مشتق
:که عبارتند از 

اسم فاعل. ١
اسم مفعول. ٢
اسم مکان. ٣
اسم زمان. ۴
لیاسم تفض. ۵
اسم آلت. ۶
صفت مشبھه. ٧
اسم مبالغه. ٨

اسم فاعل و مفعول

:باشد، مثال یبر وزن فاعل و مفعول م: مجردیاز ثلاث

ب کاتِ ) : اسم فاعل(> -------بَ تَ کَ 

نوشته شده: مکتوب ) : م مفعولاس(> -------بَ تَ کَ 

ابتدا حرف مضارعه را : بیترتنیبدم،یسازیاز مضارع باب مورد نظر را م: دیمزیثلاثاز
.میدھیقرار م) ــمُ (آن یحذف کرده و به جا

ساختن اسم مفعول یو برامیکنیرا مکسور م) الفعلنیع(ساختن اسم فاعل یبرا
.میکنیرا مفتوح م) الفعلنیع(

نُ حسِ یُ ) : مضارع(> ------- إحسان 

)نیکوکار(ن حسِ مُ : اسم فاعل 

)نیکو شده(ن حسَ مُ : اسم مفعول 

اسم مکان و زمان
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: مجرد یاز ثلاث

ُ >لفعَ مَ   ◌َ
ُ >ةلَ فعَ مَ    ◌َ

◌ِ --- > لفعِ مَ 

بکتَ مَ >  ------- ـ   ـُبَ تَ کَ 
خطبَ مَ > ------- ـ   ـَخَ بَ طَ 
لنزِ مَ > --- ----ـ   ـِلَ زَ نَ 
سجلِ مَ > ------- ـ   ـِسَ لَ جَ 

.ھستندیقاعده مستثننی؛ از اـ ـُبَ رُ ـ ؛ غَ  ـُقَ رَ ـ ؛ شَ  ـُدَ جَ سَ : سه فعل : تذکر

.دیآیملفعِ مَ در وزن لفعَ مَ وزنیاسم مکان و زمان شان به جایعنی

بغرِ مَ -ق شرِ مَ -د سجِ مَ 

:دیمزیثلاثاز

:شود؛ مانند یساخته مدیمزیاز ثلاثساختن اسم مفعول ھمانند

فرعی: ف رَ نحَ مُ > ----اسم مکان---راف  نحِ اِ 

ُ التفضیل(لیاسم تفض ) اَفعَل

رود و یبکار م... ایدو گروه و ایدو شخص نیبیصفتیبرترانیبیاست که برایاسم
:دو وزن است یدارا

یاکبر، اصغر، اعظم، ادن) : مذکر(اَفعَل
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)ایدن('ییدن،یعظم،یصغر،یکبر) : مونث('فُعلی

اسم آلت

:سه وزن است یرود و دارایابزار آلات بکار میاست که برایاسم

)دستگیره(ض قبَ مِ : ل فعَ مِ 

)چکش(ه قَ طرَ مِ : ة لَ فعَ مِ 

)چراغ(صباح مِ : فعال مِ 

صفت مشبھه

ای وزن ھای بی شماری اسمی است که بر صفتی ثابت و دائمی دلالت می کند و دار
:است که مھم ترین آنھا عبارتند از

عزیز؛ شریف؛ ذلیل: فَعیل 

لول: فَعُول  ذَ

ل  ن: فَعِ شِ خَ

صَعب: فَعل 

ن: فَعَل  سَ حَ
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سلان؛ غضبان: فَعلان  بعان؛ کَ وعان؛ تعبان؛ شَ عطشان؛ جَ

:ھستندرنگ ھا و عیب ھا نیز جز صفت مشبھه ھستند و دارای دو وزن: نکته

ر؛ اَعمی) : مذکر(اَفعَل  ر؛ اَخضَ ؛ اَعوَج' اَحمَ

وجاء) : مونث(فَعلاء  میاء؛ عَ ضراء؛ عَ مراء؛ خَ حَ

اسم مبالغه

یشماریبیوزن ھایرود و دارایبکار میصفتیادیکثرت و زیاست که برایاسم
:است از جمله 

عیلفَ 

عولفَ 

لعِ فَ 

)بسیاردان(علام : عال فَ 

)بسیار بسیار دانا(علامة : ة عالَ فَ 

)بسیار پاک(قدوس : ول عُ فُ 
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)بسیار راستگو(صدیق : عیل فِ 

)بسیار برپا دارنده(قیوم > -------قییوم : یعول فَ 

:میکنیعمل مریسه وزن اسم مبالغه و صفت مشبھه به روش زصیتشخیبرا: نکته
یعنی(اگر معنا دار شد ) مجردیثلاث(اعل بر وزن فمیسازیاسم فاعل آنھا را مابتدا

.اسم مبالغه و اگر کاربرد نداشت صفت مشبھه) کاربرد داشت

.گاه اسم فاعل آن کاربرد داشته باشدھر

صفت مشبھه نصورتیاریباشد اسم مبالغه است در غیکیبا خود کلمه شیمعنااگر
:مثال . است

بههصفت مش> ------- ز عازِ > ------- عزیز 

اسم مبالغه> ------- صابر > ------- ور بُ صَ 

اسم مبالغه>------- ر کافِ > ------- ور فُ کَ 

صفت مشبهه> -------) فرمانروا(م حاکِ > ------- ) دانا(کیم حَ 

صفت مشبهه> ------- ) راستگو(ق صادِ > -------) دوست(دیق صَ 

اسم مبالغه> ------- ق صادِ > ------- وق دُ صَ 
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دیمزیثلاثیباب ھاکاربرد 

.روندیکردن بکار میمتعدیبرالیدو باب افعال و تفع. ١

یعمل مریاز سه روش زیکیبه میکنیرا متعدیفعل لازممیھر گاه بخواھ: ١نکته
:میکن

بردن به باب افعال) الف
لیبردن به باب تفع) ب
بعد آنریضمایبر سر اسم " ب"آوردن حرف ) ج

:مثال

هَبَ  هَّبَ > ------- ذَ )برد(اَذهَبَ ؛ ذَ

هَبَ بِه  )برد آنرا(ذَ

)نامه ای را می برم(اَذهَبُ برسالةٍ 

مفتوح شهیآن ھمیھمزه میاز باب افعال ؛ امر حاضر بسازمیھر گاه بخواھ: ٢نکته
:مانند . است

نُ  ن> --- امر---- تُحسِ اَحسِ

ة(یریاثر پذیبراعُّلباب افتعال؛ انفعال؛ و تَفَ سه . ٢ طاوَعَ .روندیبکار م) مُ

:مثال

)شدتیکردم پس با تربتیبچه را ترب(اَدَّبتُ الطفلَ فَتَاَدَّبَ 

www.ellforum.com
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.روندیمشارکت بکار مانیبیدو باب مفاعله و تفاعل برا. ٣

.رودیمشارکت دو طرفه بکار میو تفاعل براکطرفهیمشارکت یبرامفاعله

تَبَ  >------- کَ

)نامه نوشتمیاحمد به دوستش ابراھ(کاتَبَ احمدُ صدیقَهُ ابراهیم

)نامه نوشتندگریکدیبه میاحمد و ابراھ(تکاتَبَ احمدُ و ابراهیم

تقاطع> ------- قطاع / تنازُع > -------نزاع 

.رودیطلب و درخواست بکار میمعمولا برازیباب استفعال ن. ۴

)کنمیا طلب آمرزش ماز خد(اَستَغفِرُ االلهَ 

مجردیرباع

مصدرمضارعیماض

   َ ُ   فعَللَ َ یفَُعلِل َ عَل علال   = ف ِ ف

   َ ل َ لز َ لزِ ز َ ُ   زُ َ ل َ لز َ زلزال   = ز

مَ  َ مُ رَج ِ ج َ رِام= یترُ
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:دو مصدر دارد کیو مفاعلة ھر لیدو باب تفع: تذکر

یل تَ  لَة = فعِ یر > ---مثال---- تَفعِ رَة= تَبصِ تَبصِ

لَة  فاعَ جاهَدَة > ---مثال---- فِعال = مُ هاد= مُ جِ

باب ھای ثلاثی مزید

مصدرمضارعماضی

إفعاللُ فعِ یُ لَ فعَ اَ 

ةلَ فعَ تَ = یل فعِ تَ لُ عِّ فَ یُ لَ عَّ فَ 

عالفِ = ة لَ فاعَ مُ لُ فاعِ یُ لَ فاعَ 

لفاعُ تَ لُ فاعَ تَ یَ لَ فاعَ تَ 

www.ellforum.com
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لعُّ فَ تَ لُ عَّ فَ تَ یَ لَ عَّ فَ تَ 

عالفتِ اِ لُ عِ فتَ یَ لَ عَ فتَ اِ 

عالنفِ اِ لُ عِ نفَ یَ لَ عَ نفَ اِ 

فعالستِ إِ لُ فعِ ستَ یَ لَ فعَ ستَ اِ 

هیجمله فعل

+ ..... .مفعول + فاعل + فعل

:هیجمله فعلارکان

و فقط از لحاظ ) یبه جز امر و نھ(مفرد است شهیفعل ھمه؛یفعلیدر جمله : فعل .١
.مذکر و مؤنث با فاعل خود مطابقت دارند

.مستترریبارز، ضمریاسم ظاھر، ضم: بر سه نوع است یفاعل در زبان عرب: فاعل . ٢

حمیدٌ جاءَ : اسم ظاھر ) الف

تُ بهَ ذَ : بارز ریضم) ب

www.ellforum.com
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)مستتروَ ھُ . (بَ هَ ذَ : ستتر مریضم) ج

مرفوعٌ فاعلٍ لُ کُ :نکته

.بارزریاسم ظاھر، ضم: بر دو نوع است یدر زبان عرب: به مفعولٌ . ٣

البیتَ جتُ رَ خَ / محمداً رأیتُ : اسم ظاھر ) الف

کَ أیتُ رَ : بارز ریضم) ب

منصوبٌ مفعولٍ لُ کُ : نکته

ضمایر بارز

:اقع می شوند در ماضی و مضارع چنین می باشندضمایر بارزی که فاعل و

در ماضی
ـــــــــــــــــ

)وَ هُ (.۱
ا.۲
و.۳
)یَ هِ (.۴
ا.۵
ن.۶
تَ .۷
ماتُ .۸
متُ .۹
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۱۰. ِ ت
ماتُ .۱۱
نَ تُ .۱۲
تُ .۱۳
نا.۱۴

در مضارع
ــــــــــــــــ

)وَ هُ (.۱
ا.۲
و.۳
)یَ هِ (.۴
ا.۵
نَ .۶
انتَ .۷
ا.۸
و.۹

ی.۱۰
ا.۱۱
نَ .۱۲
أنا.۱۳
حنُ نَ .۱۴

.علامت مؤنث بودن نیست) ت ساکن(ت : مھم

www.ellforum.com



16

هیمضاف ال

یمهیمضاف الیمضاف و به دومیاضافه شود به اولیگریبه اسم دیگاه اسمھر
.مییگو

)مجرورٌ هِ یالمضافٍ لُ کُ (

مضاف ایتلفظ شوند زیپشت سر ھم نوشته شوند و با ھم نیھر گاه دو اسم: ١نکته
.موصوف و صفتایھستند هیو مضاف ال

ای) ال(یاگر فقط دومیول. داشته باشند موصوف و صفت ھستندنیتنوای) ال(ھر دو اگر
.ھستندهیداشته باشد مضاف و مضاف النیتنو

سه نیاز ایکیفقط یچرا ؟ چون ھر اسمن،ینه تنوردیپذیم) ال(مضاف نه نیبنابرا
.مضاف واقع شوداینیتنوای) ال(ایرد،یپذیه را منشان

.کندیمتیتبع) معوت(صفت در چھار مورد از موصوف : )عتنَ (صفت

جنس. ١
عدد. ٢
اعراب. ٣
معرفه و نکره. ۴

.کریمٌ رجلٌ جاءَ 

مفرد، مذکر، نکره، مرفوع) : موصوف(رجلٌ 

مفرد، مذکر، نکره، مرفوع) :  صفت(کریمٌ 

.رندیپذیباشند بلکه نقش میمضاف و موصوف خود نقش نم: م مھنکته

جاره حروف

باشند که عبارتند از یکند، ھفده تا میحروف فقط بر سر اسم آمده و آن را مجرور منیا
:

به جز؛ ('لا، خَ )) زمان(از (ذ، مُ نذُ ، مُ ) مانند(، کاف) یبرا(، تاء ، واو ، لام) لهیبا؛ بوس(باء
) در(، في) به جز؛ مگر(، عدا) از(، من) به جز؛ مگر(، حاشا) اریچه بسا؛ چه بس(بَ ، رُ ) مگر
)یبه؛ به سو('یل، اِ ) تا('یت، حَ ) یبر؛ رو('ی، عل) درباره(ن، عَ 
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یو مبنمعرب

به عبارت . باشند که اعرابشان از لحاظ ظاھر تابع نقش شان استیمیکلمات: معرب
.کندیمرییاعرابشان دائما تغگرید

)فاعل و مرفوع. (رجلٌ جاءَ 

)مفعول و منصوب. (رجلاً یتُ أَ رَ 

)مجرور به حرف جر. (علی رجلٍ متُ لَ سَ 

)بعرَ مُ > ---- رجل (

. کنندینمرییگاه تغچیاعرابشان ثابت است و ھشهیباشند که ھمیمیکلمات: یمبن
:و عبارتند از 

> ---- فعل
یماضغهیص١۴. ١
مضارع١٢و ۶یھاغهیص. ٢
امر حاضرغهیص۶. ٣
ُ ذهَ یَ : مضارع مؤکد . ۴ بنَ ذهَ یَ ) =ن(ن + ب

> ---- اسم
)شانیبه جز مثناھا(اسم اشاره . ۵
)شانیبه جز مثناھا(اسم موصول . ۶
ُ به جز .... (نَ ؛ ی؛ متفیک: اسم استفھام . ٧ ).ی

ضمائر. ٨

> ---- حرف
تمام حروف. ٩

پس از نوشتن نقش کلمه لفظ میکنبیرا ترکیمبنیکلمه امیبخواھھر گاه: ١نکته
.میاوریرا م) محلا(
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)مفعول و محلا منصوب. (ذلکَ یتُ أَ رَ 

)فاعل و محلا مرفوع. (هذاجاءَ 

نیباشند و در ایھر گاه صدا دار تلفظ شوند ساکن م) و- ی-ا (سه حرف : ٢نکته
.ندحالت با حرکت حرف قبل خود متناسب

) َ ُ (ا  ؛  ) ◌ ِ (و  ؛  ) ◌ ی) ◌

وابُ هَ یم ـ ذَ اهِ برَ ال ـ إِ قَ 

:ینوع بناء کلمات مبنصیتشخقهیطر

)).لام الفعل((یحرف اصلنیبه حرکت سومیمبنیفعل ھادر

.میکنیتوجه مبه حرکت حرف آخرشانو حروف یمبنیدر اسم ھاو

ِ ناءِ بِ ن نوعَ یِ عَ : نیتمر :المبنیة الکلمات

مبنی بر ضم> ---- بوا هَ ◌َ ذ

مبنی بر سکون>  ----م بتُ هَ ذَ 

مبنی بر کسر> ----بی ذهَ إِ 

مبنی بر فتح> ---- با ذهَ اِ 

مبنی بر فتح> ----نَ بَّ ذهَ نَ 
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مبنی بر فتح> ----وَ 

مبنی بر سکون> ---- فی 

مبنی بر فتح> ----کیف 

مبنی بر کسر> ----هؤلاءِ 

مبنی بر کسر> ----ذي لَّ اَ 

مبنی بر سکون> ----ن مَ 

مبنی بر سکون> ---- ما 

مبنی بر سکون> ---- ' لیعَ 

ّ اِ  مبنی بر سکون> ---- لا

:هیاسمجمله

.مییشود و به آن مبتدا گویاسم شروع مکیاست که با یاجمله

.مییکند خبر گویمبتدا صحبت میاز جمله که درباره یقسمتبه

.مبتدا و خبر ھر دو مرفوع اند:١نکته
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.باشدیمعرفه و خبر نکره مشهیمبتدا ھم: ٢نکته

به (کند؛ آن ھم از دو جھت جنس و عدد یمیرویخبر از مبتدا پشهیھم: ٣نکته
).که خبر مشتق باشدیشرط

ما هو الخطا فی الفراغ ؟: مثال

..... )الحکمةُ (

ِ تُ نبِ تُ شجرةٌ . ۱ . في القلوب

.المومنةُ ضالّ . ۲

.نمنز المو کَ . ۳

.الانسانِ لحیاةِ مفیدٌ . ۴

دةیمف: شودیپس م. مونث استشیمونث باشد چون مبتدادیچھار باینهیگز

.)مسلمٍ لِّ کُ ' علیواجبٌ (...... 

الزکاة. ۱

لاةالصَّ . ۲

ومالصَّ . ۳
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ةلَ الصِّ . ۴

. سه استینهیگزحیصحپاسخ

:خبر انواع

:بر چھار نوع است خبر

شبه جمله. ۴هیاسمیجمله . ٣هیفعلیجمله . ٢مفرد . ١

، میسینویآن مبیدر ترک) نبودنیبه شرط مبن(ھر گاه خبر مفرد باشد : مھمتذکر
.خبر و مرفوع

.خبر و محلا مرفوعم؛یسینویآن مبیشبه جمله باشد در ترکایھر گاه خبر جمله و

:مفرد خبر . ١

:کلمه است، مثال کییعنیخبر مفرد است یگاھ

.نظیفٌ الانسانٌ المدرسهِ تلمیذُ 

مبتدا و مرفوع: ذیتلم
هیمضاف ال: المدرسه
خبر و مرفوع: الانسان

صفت و مرفوع: فینظ

.امُ یّ الاَ تهُ ظَ عَ وَ / ن ل مَ العاقِ 

مبتدا: العاقل
خبر و محلا مرفوع: من

و مفعولفعل: وعظته
فاعل و مرفوع: امیالا
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:هیجمله فعلخبر. 2

.باشدیمهیجمله فعلکیخبر؛ یگاھ

خبر و محلا مرفوع: مبتدا ؛ ذھب : یعل> ---- . لی المدرسةِ اِ بَ هَ ذَ علیٌّ 

خبر و محلا مرفوع: کتبیمبتدا ؛ : ذیالتلم> ---- . هُ رسَ دَ بُ کتُ یَ التلمیذُ 

:هیخبر جمله اسم. ٣

.باشدیمهیاسمیخبر ، خود جمله یگاھ

> ----. نظیفٌ هُ لباسُ التلمیذُ 

؛ هیمضاف ال: مبتدا ؛ ـه : خبر و محلا مرفوع ؛ لباس : فیمبتدا ؛ لباسه نظ: ذیالتلم
خبر: فینظ

> ---- . بعضٍ هم اولیاءُ عضُ بَ المومنونَ 

فوعخبر و محلا مر: اءیمبتدا ؛ بعضھم اول: المومنون

متصل ریضمکیشان نیھر گاه بعد از مبتدا دو اسم بکار رود که ب) = یحالت کل: (نکته
.استهیباشد، خبر از نوع جمله اسم

ِ تلکَ ینِ ن بَ سان مِ للِّ اَ  > ----. مُ عظَ اَ هُ ؤُ طَ خَ الامانات

هیخبر جمله اسم: اعظم خطؤه

> ----. شدیدٌ هُ مَ لَ اَ المریضُ ذلکَ 
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هیخبر جمله اسم: دیشدالمه

:خبر شبه جمله . ۴

. باشدیخبر شبه جمله میگاھ
.جار و مجرور و ظرف: جمله بر دو نوع است شبه

:جار و مجرور : الف

خبر و محلا مرفوع: الشھداء یعل> ---- علی الشهداءِ السلامُ 

خبر و محلا مرفوع: لنا > ---- نالَ الکتابُ 

: ظرف : ب

ن ؛ یمین ؛ دُ ع ؛ عند ؛ لَ مام ؛ جنب ؛ مَ لف ؛ اَ ؛ خَ راءَ حت ؛ وَ وق ؛ تَ فَ : کانظرف مـ
یثُ ؛ حَ حوَ سار ؛ نَ یَ 

یثُ ؛ حَ نَ ؛ الآ؛ نهاراً ؛ صباحاً ؛ لیلاً ؛ مساءً مسِ ؛ أَ داً م ؛ غَ لیوَ اَ : ظرف زمانـ

.ھا ھستندیشده است جزء مبندهیخط کشرشانیکه زییاسم ھا: نکته

خبر و محلا مرفوع: خبر ؛ قوق المنضدة : مبتدا ؛ فوق : القلم > ---- . المنضدةِ فوقَ مُ القل

خبر و محلا مرفوع: عندي > ---- عنديالکتابُ 

:نوع الخبر فی العبارة وَ ما هُ 

)هِ جهِ فی وَ هُ شرُ بِ لمومنُ اَ ( 

مفرد. ١
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هیجمله اسم. ٢
هیجمله فعل. ٣
شبه جمله. ۴

اش به حساب هیآن ، آن را حتما با مضاف البیترکیه خبر ظرف باشد براھر گا: نکته
.میآوریم

:ینکته مھم کنکورچند

یمضاف واقع مشهیباشند که ھمیمییاسماء دائم الاضافه؛ اسم ھا: اولنکته
:آنھا عبارتند از نیمھم تر. شوند

.ظروف+ ؛ مثل ؛ شبه ععض ؛ مَ ؛ جمیع ؛ بَ کلّ 

.خود ھستندهیحاظ مذکر و مونث و معرفه و نکره ؛ تابع مضاف اللاز

َ مَ أَ /  ـُلَ کَ أَ /  ـُذَ خَ أَ : چھار فعل : دومنکته ؛ فعل امرشان به دو صورت است  ـَلَ أَ سَ /  ـُر

:

لل ؛ سَ سأَ إِ / ر ر ؛ مُ أمُ أُ / ل ل ؛ کُ أکُ أُ / ذ ذ ؛ خُ أخُ أُ 

).انسانریغ(عاقل ری؛ غ) انسان(عاقل : جمع مکسر بر دو نوع است : سومنکته
:کند ؛ مانند یآن بکار رود با آن مطابقت میعاقل باشد ھر چه برااگر

.یکتبونَ العلماءُ 

:آن بکار رود به صورت مفرد مونث است ؛ مانند یعاقل باشد ھر چه براریغاگر

.الکتب المفیدة

.باشدیمکسر مھمانند جمع زیجمع مونث سالم ن: تذکر مھم
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متکلم الوحده را اضافه )) ی(( ریضمیفعلایبه آخر حرف میھر گاه بخواھ: چھارمنکته
که میاوریم)) نون (( حرف کیآن دو نیاعراب ھر دو کلمخ ثابت بماند بنکهیایبرام،یکن

.ندیگویم) نگھدارنده(هیبه آن نون وقا

نيبَ رَ ضَ > ----ي بِ رَ ضَ = ی + بَ رَ ضَ 

ينِّ عَ = ی + ن عَ 

نيمونَ لِّ عَ تُ = ي + ونَ مُ لِّ عَ تُ 

یبکار رود و درباره یبعد از اسم نکره ا) هیفعلایهیاسم(یھر گاه جمله ا: پنجمنکته
و تابع آن اسم نکره یو اعرابش محل) هیجمله وصف(باشد یدھد صفت محیتوضزیآن ن

.است

)چون جمله است: صفت و محلا مرفوع . (هِ ولیائِ لاَِ االلهُ هُ حَ تَ فَ بابٌ الجهادُ 

)صفت و محلا منصوب. (کثیرةٌ هُ وراقُ اَ کتاباً یتُ رَ شتَ اِ 

)حال. (الانسانَ ؤذیتُ کثیرةٌ کَ ولِ ن حَ مِ هُ کارِ المَ 

.نام داردهیرود حالیکه بعد از اسم معرفه بکار میجمله ا* 

:آنھا عبارتند از نیمترکه مھرندیپذیفعل ھا دو مفعول میبعض: ششمنکته

؛ ) روزی داد(قَ زَ ؛ رَ ) قرار داد(لَ عَ ؛ جَ ) یافت(دَ جَ ؛ وَ ) بخشید('عطی؛ أَ ) قرض داد(ضَ قرَ أَ 
..... .؛) گرفت(ذَ خَ تَّ ؛ اِ ) وعده داد(دَ عَ ؛ وَ ) آموخت(مَ لَّ عَ 
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: مھمنکته

)گرفتنادی(تعلم ) / دادنادی(میتعل: آموختن

>---- . عطاني میراثَ أَ 
مفعول اول: یدر أعطاني
مفعول دوم: راثیم

به کار یمنفصل مرفوعریضمکیمبتدا و خبر نیمبتدا بدیتاکیبرایگاھ: ھفتمنکته
یدر عبارت اصلیگونه نقشچیکه ھندیعماد گوایفصل ری؛ ضمریضمنیرود، و به ایم

.ندارد

.اقُ الرزّ وَ هُ االلهُ 

.المومنونَ مهُ کَ ولئِ اُ 

.فصل ھستندریھو و ھم در عبارات بالا؛ ضم* 

یحالت خبر معرفه منیفصل بکار رود در اریمبتدا و خبر ضمنیھر گاه ب: مھمتذکر
.شود

.میاوریجمله میآن را به ابتدامیکندیاز ارکان جمله را تأکیکیمیھر گاه بخواھ: دیتأک

.دُ عبُ نَ اکَ یّ اِ > --تأکید-- اکَ یّ اِ دُ عبُ نَ 

مفعول و محلا منصوب : اکیا/ فعل و فاعل : نعبد

.بُ ذهَ اَ لی المدرسةِ اِ > --تاکید--. لی المدرسةاِ بُ ذهَ اَ 
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جار و مجرور: المدرسة یال/ فعل و فاعل : بُ ذھَ اَ 

.في المدرسة تلمیذٌ > --تاکید-- . في المدرسةِ التلمیذُ 

خبر مقدم و : في المدرسة / خبر و محلا مرفوع : ة في المدرس/ مبتدا و مرفوع : ذیالتلم
مؤخریمبتدا: ذیتلم/ محلا مرفوع 

:مھم جهینتچند

.کرد به جز فاعلدیتوان تاکیارکان را میتمامهیدر جمله فعل. ١
.کرد که شبه جمله باشددیتوان تاکیرا میفقط خبرهیدر جمله اسم. ٢
به میکنبیآن را ترکمیبه کار رفته باشد و بخواھیجمله ایدر ابتدایاگر جار و مجرور. ٣

.میکنیما بعدش توجه م
میسینویآن مییآن را کامل کند در ترکیبکار رفته باشد که معنایبعد از آن فعلاگر

.)باشدیمهیجمله در اصل فعل. (جار و مجرور
یآن مبیکند در ترکآن را کامل یبه کار رفته باشد که معنایبعد از آن اسماگر
).باشدیمهیجمله در اصل اسم. (خبر مقدم و محلا مرفوعم؛یسینو

.)کندیاست که حجابش را حفظ میاو خواھریبرا. (علی حجابهاظُ حافِ تُ ختٌ اُ هُ لَ 

اسم نکره کیچون بعد از (صفت و محلا مرفوع : تحافظ / خبر مقدم و محلا مرفوع : له
.)بکار رفته است

.باشندیبکار روند جامد میو بدیخوبیو شر اگر در جمله به معناریدو لغت خ: نکته
.باشندیخوب و بد بکار روند صفت مشبھه میدر جمله به معنااگر

باشندیملیبھتر و بدتر بکار روند اسم تفضیاگر در جمله به معناو

:اعراب

.یریاعراب تقد. ۴یاعراب فرع. ٣یمحلاعراب. ٢یاعراب اصل. ١: چھار نوع است بر

:عبارتند از : )یلفظاییظاھر(یاعراب اصل. ١
ِ ٍنصب ُ ٌ؛ رفع◌ َ ً ؛ جر◌ ؛ جزم◌
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)فاعل و مرفوع. (تلمیذٌ جاءَ 

است که خود نقش یجملاتنیو ھمچنیاعراب شامل کلمات مبننیا: یاعراب محل. ٢
:، مثال ..).مانند خبر، صفت، حال و (شوند یواقع م

)مفعول و محلا منصوب. (ذلکَ یتُ أَ رَ 

)مفعول و محلا منصوب. (نا االلهُ بُّ رَ وا قالُ 

است ریشود و شامل موارد زیمیاعراب اصلنیاست که جانیاعراب: یاعراب فرع. ٣
 :

:یدر اسم مثن) الف

منصوب و مجرور> ---- ینِ / مرفوع > ---- انِ 

خبر و مرفوع: جالسان / مبتدا و مرفوع : ذانیالتلم> ---- .جالسانِ التلمیذانِ 

مفعول و منصوب: نیذیالتلم> ---- . التلمیذینِ یتُ أَ رَ 

مجرور به حرف جر: نیمعلم> ----. معلمینِ ' علیمتُ لَّ سَ 

:در جمع مذکر سالم) ب

مرفوع> ---- ونَ 

منصوب و مجرور> ---- ینَ 

)فوعفاعل و مر. (مونَ المعلّ جاءَ 

)مفعول و منصوب(.سلمینَ مُ یتُ أَ رَ 
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یمعرفه مرندیبپذ) ال(و جمع مذکر سالم ھر گاه یمثنیاسم ھا) : یحالت کل(تذکر
.باشندینداشته باشند نکره م) ال(باشند و ھر گاه 

: مھماریبسنکته

نون و جمع مذکر سالم ھر گاه مضاف واقع شوندیمثنیاسم ھا: الاضافهالاسلوب
.شودیآخرشان حذف م

.یداکَ > ----کَ + دانِ یَ 

.مسلمي العالَ مُ > ---- م العالَ + مسلمینَ 

.یَّ دَ یَ > ---- ي + ینِ دَ یَ 

. استیجمع مونث سالم فقط در حالت نصب اعرابش فرع: در جمع مؤنث سالم ) ج
.دریپذیم) ـ ــٍ ـِ(نی؛ کسره و تنو) ــً ــَ(نیفتحه و تنویبه جایعنی

ِ المعلّ رأیتُ  )مفعول و منصوب. (مات

)مفعول و منصوب. (ماتٍ معلّ رأیتُ 

۴و ١یھاغهیمرفوع است و در صشهیھمیفعل مضارع در حالت کل: در فعل مضارع) د
).یاعراب اصل)(ــــ(علامت اعراب آن به صورت ضمه ١۴و ١٣و ٧و 
).یاعراب فرع)(عوض رفعنون)(ن(مونث یھا به جز جمع ھاغهیصهیدر بقو

نون عوض رفع> ---- بانذهَ یَ 
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.استیمحل،یفرع،یسه اعراب اصلیفعل مضارع دارا: نکته

مم، فو، حَ خ، ذو، فَ ب، اَ اَ : در اسماء خمسه) ھـ

.شوندینمایشوند و یمضاف مایدر جمله گریاسماء خمسه مانند اسماء د: تذکر

: است مانند یوند اعرابشان اصلاگر مضاف واقع نش: نکته

)فاعل و مرفوع. (خٌ اَ جاءَ 

)مفعول و منصوب. (اباً یتُ أَ رَ 

متکلم الوحده باشد اعرابشان اءیریشان ضمهیاگر مضاف شوند و مضاف ال: ٢نکته
. استیریتقد

)مرفوعرایفاعل و تقد. (بیاَ جاءَ 

متکلم الوحده نباشد ) ی(ریشان ضمهیاگر مضاف واقع شوند و مضاف ال: ٣نکته
یـ در محل نصب به جا)و(ضمه، یدر محل فرع به جایعنی(است یاعرابشان فرع

.)رندیپذیم) اءی(کسره ، یـ در محل جر به جا)الف(فتحه، 

در (است یاعرابشان فرعشهیھم) فو- ذو (اسماء خمسه دو اسم انیاز م: مھمتذکر
و مجرورشان ) فا-ذا : (شودیمنصوبشان م). باشدیمرفوع میحالت کلیعنیحالت نیا
).في-یذ: (شودیم

:مثال

.بوکَ اَ جاءَ > ----) فاعل(کَ بُ اَ جاءَ 
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.اخاهُ رأیتُ > ----) مفعول(هُ خَ اَ أیتُ رَ 

.ذي علمٍ ' علیمتُ سلَّ > ----) مجرور به حرف جر(علمٍ ذوعلی متُ لَّ سَ 

:ممنوع من الصرف= منصرف ریدر اسماء غ) و

:ھستند ریو شامل موارد زرندیپذینمنیگاه تنوچیباشند که ھیمییھااسم

..... .؛ حمزة و ةی؛ معاونبی؛ زمیفاطمة ؛ مر: علم مونث یاسم ھا. ١
..... .و ورکیویو نروتی؛ اصفھان ؛ دمشق ؛ برانیا: شھرھا و کشورھا یاسام. ٢
.... .و وشی؛ جرج و دارعقوبی؛ اسحاق ؛ میابراھ:یعربریغیاسام. ٣
؛ ) ع(؛ ھودٌ ) ع(؛ لوطٌ ) ع(؛ نوحٌ ) ص(محمدٌ : امبریبه جز ھفت پامبرانیتمام پیاسام. ۴

).ع(ثٌ ی؛ ش) ع(بٌ ی؛ شع) ع(صالحٌ 
... .مراء و ر ؛ حَ خضَ م ؛ اَ عظَ اَ : علاء مانند ل و فَ فعَ بر وزن اَ یصفت ھا. ۵
.باشندلیمفاعایھم آھنگ مفاعل ایکه ھم وزن یمکسریجمع ھا. ۶

لفاعِ مَ 
ــــــــــ

دساجِ مَ 
بکاتِ مَ 
لحافِ مَ 
لضائِ فَ 
بجائِ عَ 
ّ مَ  )رضارِ مَ (ضار

مفاعیل
ــــــــــــ
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صابیحمَ 
شاهیرمَ 
قادیرمَ 
واریختَ 
یاطینشَ 

به ( اشد داشته ب) ان(ای) اء(شان یکه علاوه بر سه حرف اصلییاسم ھا: ٨و ٧
زھراء ، صحراء ، سلمان ، : مانند دیحروف، حروف زائد به حساب آنیاگریدیعبارت
)مانیسل

یبه جایعنیاست یمنصرف فقط در محل جر اعرابشان فرعریاسماء غ: ١نکته
.ردیپذیکسره، فتحه م

)مجرور به حرف جر. (مساجدَ م في رأیتهُ 

داشته ) کسره(یتوانند اعراب اصلیدر محل جر ممنصرفریاسماء غ) : مھم(٢نکته
.مضاف واقع شوندایو رندیبپذ) ال(ایکه یباشند به شرط

.في المساجدِ مُ یتهُ أَ رَ 

.المدینةِ في مساجدِ مُ یتهُ أَ رَ 

.صابیحَ مَ الدنیا بِ ا السماءَ نّ یَّ زَ وَ 

مضاف و میتوانستیال دارد، اگر سما ال نداشت مزیصفت است چون السماء نایالدن(
.)میریبگهیمضاف ال

.الشاکرینَ بِ علمَ اَ بِ االلهُ یسَ لَ أَ 
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.الشاکرینَ علمِ اَ بِ االلهُ یسَ لَ أَ 

).کسره را داشته باشدیعنیخود یتواند اعراب اصلیچون مضاف واقع شده پس م(

شامل و ستیاست که در درون کلمه وجود دارد و به ظاھر نیاعراب: یریاعراب تقد. ۴
:است ریموارد ز

) :باشد))) ' ی(( که حرف آخرشان ییاسم ھایعنی(مقصور یدر اسم ھا)الف
:مانند

صا ؛ رضا؛ عَ ) 'یدن(این؛ دُ ' یبر؛ کُ ' یلیل

.استیریمقصور در ھر سه حالت رفع و نصب و جر اعرابشان تقدیاسم ھا: نکته

)مرفوعرایفاعل و تقد. ('لیلیت جاءَ 

)منصوبرایمفعول و تقد. ('موسیتُ رأی

)مجرور به حرف جررایتقد. ('عیسی' علیمتُ لَّ سَ 

.شوندیمتکلم الوحده م) ی(ریکه مضاف به ضمییدر اسم ھا)ب

.استیریدر ھر سه حالت رفع و نصب و جر اعرابشان تقدزیاسم ھا ننیا: نکته

)مرفوعرایفاعل و تقد. (يدیقِ صَ جاءَ 

)منصوبرایمفعول و تقد. (يتلمیذِ رأیتُ 

)مجرور به حرف جررایتقد. (يمِ معلّ ' علیمتُ لَّ سَ 

)مجروررایتقد. (يممعلِ ' علیمتُ لَّ سَ 
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:شود یخوانده میشود ولیآخر اسم است که نوشته نم) ساکن(ن : نیتنو* 

ٍ > ----کتابن  کتاب

شود ن یکه اسم مجزوم نمییز آن جاامیاورین ساکن ممیاسم را نکره کننکهیایبرا
.شودیاضافه منیساکن را حذف و تنو

:مانند ) که حرف آخرشان ما قبل مکسور باشدییاسم ھا(منقوص یدر اسم ھا)ج

.... .ي و یالِ ي ؛ لَ ي ؛ باقِ ي ؛ عالِ ي ؛ قاضِ داعِ 

در حالت (ست ایریمنقوص فقط در دو حالت رفع و جر؛ اعرابشان تقدیاسم ھا: ١نکته
:مانند ) استینصب اعرابشان اصل

)مرفوعرایفاعل و تقد. (الداعيُ جاءَ 

)مجرور به حرف جررایتقد. (الداعيِ مت علی لَّ سَ 

)مفعول و منصوب. (الداعيَ رأیتُ 

ناقص ھستند که فعل ناقص ، یاسم فاعل؛ فعل ھا... و یو عالیو قاضیداع: نکته
.استیریپس اعرابشان تقدندریپذیضمه و کسره نم

اگر نکره شوند باز ھم > ---- منقوص در محل رفع و جر یاسم ھا) : مھماریبس(٢نکته
.شودینوشته مریبه صورت زیاست ولیریاعرابشان تقد

)فاعل و تقدیرا مرفوع(داعٍ > ----ن داعِ > ----ن یُ داعِ = داعيٌ جاءَ 
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تقدیرا مجرور به حرف (داعٍ > ----ن داعِ > ---- ن یِ داعِ = داعيٍ ' علیمتُ لّ سَ 
)جر

:نیتمر

ٌ العلاجُ  .  الشافين الدواءِ مِ الواقی خیر

.دیرا نکره کنجمله

ٌ واقٍ علاجٌ  .شافٍ ن دواءٍ مِ خیر

.منفصل و متصل: بر دو نوع است یبطور کلریضم: ریضمانواع

:منفصل ریضماانواع

:عبارتند از ریضمانیا: یوعمنفصل مرفریضما) الف

.حنُ نا و نَ اَ .... م ؛ هي و ما ؛ هُ ؛ هُ وَ هُ 

.مییگویبه آن ھا مرفوعلیدلنیشوند به ھمیمبتدا واقع مشهیھمریضمانیا

:عبارتند از ریضمانیا: یمنفصل منصوبریضما) ب

)او را(ایاهُ . ۱
ایاهما. ۲
ایاهم. ۳
ایاها. ۴
ماایاهُ . ۵
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نَّ یاهُ اِ . ۶
)تو را(ایاکَ . ۷
مااکُ ایّ . ۸
مایاکُ . ۹

اکِ ایّ . ۱۰
ایاکما. ۱۱
نَّ ایاکُ . ۱۲
)مرا(ایایَ . ۱۳
)ما را(انا ایّ . ۱۴

یمیبه آنھا منفصل منصوبلیدلنیشوند به ھمیمفعول واقع مشهیھمریضمانیا
.مییگو

:متصل ریضماانواع

باشند که یھمان علائم آخر افعال مریضمانیا: یمتصل مرفوعریضما) الف
.میشوند و آنھا را قبلا خوانده ایفاعل واقع مشهیھم

:یو مجروریمتصل منصوبریضما) و جب

یمجرور به حرف جر واقع شوند به آنھا مجرورایو هیاگر در جمله مضاف الریضمانیا
).مییگوینھا منصوبمثلا مفعول به آ(و اگر در جمله منصوب واقع شود مییگو

:عبارتند از ریضمانیا

ـه. ۱
ـهما. ۲
ـهم. ۳
ـها. ۴
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ـهما. ۵
ـهن. ۶
ـکَ . ۷
ـکما. ۸
ـکم. ۹

ـک. ۱۰
ـکما. ۱۱
ـکن. ۱۲
ـي. ۱۳
ـنا. ۱۴

اول تا ششم به جز چھارم به دو صورت نوشته و تلفظ یھاغهیدر صریضمانیا: تذکر
.شوندیم

اعراب کلمه قبلشان ایتلفظ کردن آنھا به حرکت حرف قبل حینوشتن و صححیصحیبرا
:میو دارمیکنیتوجه م

هِ صدیقِ کتابَ شتریتُ اِ 

هُ کتابَ شتریتُ اِ 

نَّ هِ صدیقتِ کتابَ رأیتُ 

:نیتمر

.رونَ بصِ م لا یُ هُ م فَ ینا هُ غشَ أَ فَ اً دّ م سَ هِ لفِ ن خَ مِ وَ اً دّ م سَ یدیهِ اَ ن بینِ لنا مِ عَ و جَ * 
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.چون فاعل استیمتصل مرفوعریضم: اجعلن

.استهیچون مضاف الیمتصل مجرور: ھمیدیا

.استهیچون مضاف الیمتصل مجرورریضم: خلفھم

.چون فاعل استیمتصل مرفوع: نایفأغش

.چون مفعول استیمتصل منصوب: ھم

.چون مبتدا استیمنفصل مرفوع: فھم

.استچون فاعلیمتصل مرفوع: بصرونی

.نایتَ دَ ذ هَ اِ عدَ نا بَ غ قلوبَ زِ نا لا تُ بَّ رَ * 

.استهیچون مضاف الیمتصل مجرور: ربنا

.استهیچون مضاف الیمتصل مجرور: قلوبنا

).چون مفعول استیمتصل منصوب(نا ) / چون فاعل استیمتصل مرفوع(ت : تنایھد

ّ اَ کَ بُّ ضی رَ قَ وَ *  ّ وا اِ دُ عبُ تَ لا . اهُ یّ اِ لا

.استهیچون مضاف الیمتصل مجرور: ربک

.چون فاعل استیمتصل مرفوع: تعبدوا

یمنفصل منصوب: اهیا

)استهیچون مضاف الیمتصل مجرور. (ماهُ دُ حَ اَ جاءَ * 

)چون مفعول استیمتصل منصوب. (مُ العالِ هُ جابَ أَ * 
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یمجرور> ----- بچسبند حرف جر اییاگر به اسم: متصلریدرباره ضماتذکر
یمرفوع> ----- جزء فعل باشند  اگر
یمنصوب> ----- از خارج به فعل بچسبند اگر

:و مجھول معلوم

است که فاعل یاست که فاعل آن مشخص باشد و فعل مجھول فعلیمعلوم فعلفعل
.آن مشخص نباشد

للمعلومیالمبنالفعلُ = معلوم فعل

للمجھولیبنالمالفعلُ = مجھول فعل

:یمجھول کردن فعل ماضقهیطر

م،یکنیالفعل را مکسور کرده سپس تمام حروف متحرک قبل آن را مضموم منیعابتدا
:مثال 

بَ تِ کُ > --- مجهول--بَ تَ کَ 

جَ خرِ ستُ اُ > --- مجهول--جَ خرَ ستَ اِ 

:مجھول کردن فعل مضارع قهیطر

.میکنیحرف مضارعه را مضموم مفقطس الفعل را مفتوح کرده سپنیعابتدا

بُ کتَ یُ > ---مجهول--بُ کتُ یَ 
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جُ خرَ ستَ یُ > --- مجهول--جُ خرِ ستَ یَ 

:مجھول کردن جمله معلوم قهیطر

م؛یآوریآن میسپس فاعل را حذف کرده و مفعول را به جامیکنیفعل را مجھول مابتدا
.رابش ھمانند فاعل مرفوع استکه اعمییحالت به مفعول نائب فاعل گونیدر ا

تطابق فعل مجھول با نائب فاعل از لحاظ مذکر و مونث ھمانند فعل معلوم با : ١تذکر
.فاعل است

.هُ غییرُ م تَ لزَ ر ما یَ یِّ للمجهول و غَ ل الفعل المبنی للمعلوم مبنیاً جعَ اِ : نیتمر

الدرسُ بَ تِ کُ > ----. الدرسَ التلمیذُ بَ تَ کَ 

نائب فاعل و مرفوع: الدرسُ / عل مجهول ف: کُتِبَ 

ت رسالةٌ بَ تِ کُ > -----رسالةً حمیدٌ بَ تَ کَ 

.شودیشود چون فعل لازم مجھول نمیمجھول نم> ----- لی المدرسةِ اِ علیٌّ بَ هَ ذَ 

.باشدیتوان مجھول کرد که فعل آن متعدیرا میفقط جمله ا: ٢تذکر

:اعلال مبحث

.اش حرف عله باشدیدو تا از حروف اصلاییکیاست که یلفع: معتلفعل
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)یو ـ : (عله عبارتند از حروف

سَ ئِ ؛ یَ دَ عَ وَ : مثال. ١

عَ یَ ؛ بَ لَ وَ قَ : اجوف. ٢

یَ مَ ؛ رَ وَ عَ دَ : ناقص. ٣

یوَ ؛ طَ یَ قَ وَ : فیلف. ۴

به الف قلب ھر گاه حرف عله متحرک باشد و حرف ماقبلش مفتوح؛ حرف عله: ١قاعده
:شود؛ مثال یم

قالَ > -----لَ وَ قَ 

باعَ > -----عَ یَ بَ 

عادَ > ----- وَ عَ دَ 

'میرَ > ----- یَ مَ رَ 

نامَ > ----- مَ وِ نَ 

لاصَ > -----وَ لَ صَ 

'دیهَ > -----یَ دَ هَ 
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عله یواقع شوند که اولیطورگریکدیدو حرف ساکن کنار یھر گاه در فعل: ٢قاعده
:مثال ) اعلال به حذف. (شودیشد؛ حرف عله حذف مبا

لنَ قُ > -----قالنَ >  ---ماضی۶---)  ـ ــُ(قالَ 

عنَ بِ > -----باعنَ > ---ماضی۶---)  ـ ــِ(باعَ 

منَ نِ > ----- نامنَ > ---ماضی۶---)  ـ ــَ(نامَ 

یعنیافتند یباشند و میملیدو حرکت ضمه و کسره بر حروف عله ثق: سومقاعده
: مثال ) اعلال به اسکان. (گرددیحالت ساکن منیحرف عله در ا

ولُ قُ یَ > ----- لُ قوُ یَ > -----لَ وَ ؟  قَ > ---مضارع--- )  ـ ــُ(قالَ 

یعُ بِ یَ > ----- عُ بیِ یَ > ----- عَ یَ ؟  بَ >  ---مضارع--- )  ـ ــِ(باعَ 

.دیسیا بنوـ رامر حاضر از فعل قال ـ ـُغهیص۶: نیتمر

)اعلال به حذف(ل قُ > ----- ول قُ > -----ولُ قُ تَ . ۷

ولاقُ > -----ولانِ قُ تَ . ۸
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واولُ قُ > ----- ولونَ قُ تَ . ۹

يولِ قُ > ----- ینَ ولِ قُ تَ . ۱۰

ولاقُ > -----ولانِ قُ تَ . ۱۱

ردیگیاعلال به اسکان صورت م١١تا ٨یھاغهیصدر

)اعلال به حذف(لنَ قُ > -- امر--- نَ لقُ تَ > -- لالعا-- تَقُولنَ .12

یاول و ششم امر حرف عله حذف میھاغهیدر صرف امر حاضر اجوف در ص: اولجهینت
.شود

و ششم امر در فعل اجوف یششم ماضیھاغهیصشهیھم) : مھماریبس(دومجهینت
.شودیمیکی) از فعل اجوف(

ــ ـُقالَ * 

لنَ قُ > --- یماض۶غهیص--- 

لنَ قُ > ---امر--- لنَ قُ تَ > --- مضارع١٢غهیص--- 

ــ ـِباعَ * 

عنَ بِ > --- یماض۶غهیص--- 

عنَ بِ > --- امر--- عنَ بِ تَ > --- مضارع١٢غهیص--- 
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ـ ــَنامَ * 

منَ نِ > --- یماض۶غهیص--- 

منَ نَ > --- امر--- منَ نَ تَ > ------ امنَ نَ تَ > --- مضارع١٢غهیص--- 

)خافُ ؛ یَ خافَ / وقُ ذُ ؛ یَ ذاقَ (فعال ما هو الخطاء عن الا: تست

قنَ ذُ نَّ هُ . ۱

فنَ خِ نَّ نتُ اَ . ۲

فنَ خِ نَّ هُ . ۳

قنَ ذُ نَّ نتُ اَ . ۴

.استحیپاسخ صح٢نهیگز

فنَ  :ریزبی؛ به ترتفنَ خَ بشود دیغلط است و باخِ

فنَ خَ > ---امر--- فنَ خَ تَ > ------ افنَ خَ تَ 

یحرف عله حذف م) غهیدو ص(مونث یدر جمع ھادر صرف مضارع اجوف: سومجهینت
.شود

حرف عله واو میمضارع معلوم بساز؛یاز فعل مثال واومیھر گاه بخواھ: چھارمقاعده
.شودیحذف م
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.شودیدر مضارع مجھول حرف عله حذف نمیول

دُ عِ یَ > ---معلوم--- دُ وعِ یَ > ---مضارع--- ــ  ـِدَ عَ وَ 
دَ ــِـ  دُ > ---مضارع--- وَعَ دُ وعَ یُ > ---مجهول--- یَوعِ

فُ قِ یَ > ---معلوم--- فُ وقِ یَ > --- مضارع--- ـ  ــِفَ قَ وَ 
قَفَ  ــِ فُ وقَ یُ > ---مجهول--- فُ وقِ یَ > --- مضارع--- ـ وَ

عُ ضَ یَ > ---معلوم--- عُ وضَ یَ > ---مضارع--- ـ  ــَعَ ضَ وَ 
عَ ـــَ  ضَ عُ > ---مضارع--- وَ عُ وضَ یُ > ---مجهول--- یَوضَ

)اجوف واوی(دعُ > ---امر---ودُ عُ تَ > --- مضارع---ـ  ــُعادَ 

)مثال واوی(د عُ > ---امر--- دُ عِ تَ 

که فعل یبه شرطمیرا مجزوم کنیفعل مضارع ناقصمیھر گاه بخواھ: پنجم قاعده
.شودیباشد؛ حرف عله حذف م١۴-١٣-٧-۴-١یھاغهیاز صیکیمضارع در 

.عل ھا به حذف حرف عله استگونه فنیجزم اگریعبارت دبه

دعُ لا یَ > ---نهی---و دعُ یَ > --- اعلال---وُ دعُ یَ 

رمِ إِ > ---امر---ي رمِ تَ > --- اعلال---یُ رمِ تَ 
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سعَ م نَ لَ > ---ملَ ---' یسعَ نَ > --- اعلال---یُ سعَ نَ 

ار اعلال آن به مکان قریبرانیبنابرامینداریخاصیقاعده فیدرباره فعل لف: اولنکته
:مثالم؛یکنیگرفتن حرف عله توجه م

ي لِ تَ > ---۷---ي لِ یَ > ------ یُ لِ یَ > ------ یُ ولِ یَ > ---مضارع--- ـ  ــِیَ لِ وَ 
)سرپرستی کن(لِ > ---امر---

)نگهداری کن(قِ > --- امر---ي قِ تَ > --- ۷---ي قِ یَ > ---مضارع--- ـ  ــِیَ قَ وَ 

: دوم نکته

> --- ۷---' یرَ یَ > ------ ' یرأَ یَ > ------یُ رأَ یَ > ---مضارع--- ـ ــَیَ أَ رَ 
َ > ---امر---' یرَ تَ  )مونث(یرَ )/ مذکر(ر

.میکنیرا به آن اضافه م) ی(مونث کردن یبرا+ 

و ساکن ؛ حیھر گاه حرف عله متحرک باشد و حرف ما قبلش صح: ششمیقاعده
اگر مفتوح باشد قلب به الف؛ یعنی(. شودیحرف عله به ھم جنس حرکت خود قلب م

.)شودیمضموم باشد قلب به واو ماء؛یمکسور باشد قلب به 

جابَ اَ > ------بَ جوَ اَ > ---ماضی افعال--- بَ وَ جَ 

یبُ جِ یُ > ------ بُ جوِ یُ > ---مضارع--- بَ وَ جَ 
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یبجِ مُ > ------ ب جوِ مُ > ---اسم فاعل--- بَ وَ جَ 

جابمُ > ------ ب جوَ مُ > ---اسم مفعول--- بَ وَ جَ 

در باب افعال ؟) دَ وَ رَ (اسم فاعل و اسم مفعول از فعل راد : ١نیتمر

یدرِ مُ > ------د روِ مُ > ---اسم فاعل--- دُ روِ یُ > ---مضارع افعال--- دَ وَ رَ 

رادمُ > ------د روَ مُ > ---اسم مفعول--- دُ روِ یُ > ---مضارع افعال--- دَ وَ رَ 

َ (اسم مفعول از فعل شار اسم فاعل و : ٢نیتمر َ وَ ش در باب استفعال ؟) ر

َ وَ شَ  ُ شوِ ستَ یَ >  ---مضارع استفعال---ر ----- ر  شوِ ستَ مُ > ---اسم فاعل---ر
یرشِ ستَ مُ >  -

َ وَ شَ  شارستَ مُ > ------ر  شوَ ستَ مُ >  ---اسم مفعول---ر

َ یَ غَ (اسم فاعل و اسم مفعول غاب : ٣نیتمر در باب افتعال ؟) ب

> ------ب  یِ غتَ مُ >  ---اسم فاعل---بُ یِ غتَ یَ >  ---مضارع افتعال--- بَ یَ غَ 
غتابمُ 
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غتابمُ > ------ب   یَ غتَ مُ >  ---اسم مفعول---بَ یَ غَ 

یکیاسم فاعل و اسم مفعول آن م؛یرا به باب افتعال ببریھر گاه فعل اجوف: ١نکته
.شودیم

: میرا مجھول کنیفعل معتلمیھر گاه بخواھ: ٢تذکر 

یو در آخر دوباره اعلال ممیکنیسپس مجھول ممیسینویقبل اعلال آن را مابتدا
:مثال م؛یکن

.مِ الدَّ بِ الثورةِ شجرةَ هداءُ ي الشُ سقِ یَ . ۱

'سقییُ > ------یُ سقَ یُ > ---مجهول---یُ سقِ یَ > ---قبل اعلال--- يُ سقِ یَ 

: جمله مجھول

.مِ الدَّ بِ الثورةِ رةُ شج' سقیتُ 

.فالاً حتِ اِ م المدرسةُ یُ قِ تُ . ۲

قامُ تُ > ------ مُ قوَ تُ > ---مجهول---مُ قوِ تُ > ---قبل اعلال---یمُ قِ تُ 

:داشته باشند پس ثیمگر که علامت تانباشندیمصادر مذکر میتمام:جمله مجھول

حتفالٌ اِ قامُ یُ 
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؟قالَ مجھول : مھمتذکر

یلَ قِ > ------ لَ وِ قُ > ---مجهول---لَ وَ قَ > ---قبل اعلال--- 

که حرف عله متحرک و حرف ما میکنینکته برخورد منیاجوف به ایمجھول ماضدر
.باشدیو متحرک محیقبلش صح

یششم اعلال میرا ساکن کرده سپس طبق قاعده حیحالت ابتدا حرف صحنیادر
:مثالم؛یکن

)فروخته شد(یعَ بِ >------ باعَ 

)خواسته شد(ریمَ > ------ رامَ 

)لگد کوب شد(یسَ دِ > ------داسَ 

به بعد واقع ) حرف چھارم(چھارم یدر مرتبه ) واو(ھر گاه حرف عله : ھفتمیقاعده
:گردد؛ مثال یم) اءی(شود قلب به 

'دعییُ > -- ----یُ دعَ یُ > ------وَ دعُ یَ > ---مجهول---وُ دعُ یَ . ۱
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> ------یَ دعَ ستَ اِ > ------ وَ دعَ ستَ اِ > --- ماضی استفعال--- عا  دَ . ۲
'دعیستَ اِ 

یَ لَّ صَ > ------وَ لَّ صَ > ------)  وَ لَ صَ (' یلَّ صَ . ۳

شده ) تاء(به لیواو تبدم؛یرا به باب افتعال ببریھر گاه فعل مثال واو: ھشتمیقاعده
:گردد؛ مثال یو در تاء افتعال ادغام م

)ابدال(دَ حَ تَّ اِ > ------ دَ حَ تتَ اِ > ------دَ حَ وتَ اِ > ---ماضی افتعال---دَ حَ وَ 

)ابدال(هام تِّ اِ > ------ هام  وتِ اِ > ---افتعال---مَ هَ وَ 

: تذکر

.ندیحذف آن را گوایحرف عله به حرف عله و رییتغ: اعلال

.ندیرا گو) علهریغ(حیحرف عله به حرف صحلیتبد: ابدال

:مثال . شودیبه ھمزه ملیواقع شود تبد) الف(ھر گاه حرف عله بعد از : نھمیقاعده

لقائِ > ------ ل  قاوِ > ---اسم فاعل---لَ وَ قَ 

عبائِ > ------ ع  بایِ >  ---اسم فاعل---عَ یَ بَ 

لمائِ > ------ ل  مایِ > ---اسم فاعل--- لَ یَ مَ 
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ما قبل مضموم ) اءی(و ھر شودیم) اءی(ما قبل مکسور قلب به ) واو(ھر : مدھیقاعده
:مثال . شودیم) واو(قلب به 

ایجاد> ------ وجاد  اِ >  ---افعال--- دَ جَ وَ 

یَ عِ دُ > ------ وَ عِ دُ > ---مجهول---عا دَ 

نُ وقِ یُ > ------ینُ یقِ یُ > ---مضارع افعال---نَ قِ یَ 

ظُ وقِ یُ > ---مضارع افعال--- ظَ قِ یَ 

َ سِ یَ  ُ وسِ یُ > ---مضارع افعال---ر ر

یحاءاِ > ------ وحاي ؟ اِ > ---افعال---یَ حَ وَ 

ایفاء> ------ وفاي  ؟ اِ > ---افعال---یَ فَ وَ 

میرا به مصدر باب افعال و استفعال ببریفعل اجوفمیھر گاه بخواھ: ازدھمییقاعده
.میکنیفه ماضا) ة(حرف عله حذف شده و به آخر مصدر 

ةقامَ اِ = ة + قوام اِ > ---افعال---مَ وَ قَ 

ةقامَ ستِ اِ = ة + قوام ستِ اِ > ---استفعال---مَ وَ قَ 

واو مفعول م؛یاز فعل اجوف اسم مفعول بسازمیھر گاه بخواھ: دوازدھمیقاعده
.شودیحذف م
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) گفته شده(ول قُ مَ > ------ ل  قوُ مَ > ------ ول  قوُ مَ > ---اسم مفعول---لَ وَ قَ 
اعلال به اسکان/ 

) فروخته شده(یع بِ مَ > ------ عُ بیِ مَ > ------وع  بیُ مَ > ---اسم مفعول---عَ یَ بَ 
اعلال به اسکان/ 

) واو(میاسم مفعول بساز) ییای(از فعل ناقص میھر گاه بخواھ: زدھمیسقاعده
.گرددیشده و در حرف عله ادغام م) اءی(به لیمفعول تبد

هدایت (يّ هدِ مَ > ------ یي  هدُ مَ > ------وي  هدُ مَ > ---اسم مفعول---یَ دَ هَ 
)شده

يّ خفِ مَ > ------ یَ فِ خَ 

)پرتاب شده(يّ رمِ مَ > ------ یَ مَ رَ 

شهیمشدد باشد ھم) اءی(که حرف آخرشان یمنقوصیتمام اسم ھا: مھمتذکر
.استیاعرابشان اصل

.المهديُّ جاءَ 

:مھم جهیچند نت

.شودیگاه اعلال نمچیجمع مونث مضارع ناقص ھ. ١
:میناقص داریفعل ھایدر صرف ماض. ٢

.شودیحرف عله حذف م٣،۴،۵یھاغهیالفعل آن مفتوح باشد در صنیعاگر
:مثال شود؛یسوم حرف عله حذف مغهیالفعل آن مفتوح نباشد فقط در صنیاگر عو
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یَ دَ هَ 
وادَ هَ > ------وا یُ دَ هَ . ۳

تدَ هَ > ------ ات دَ هَ > ------ یتَ دَ هَ . ۴

تادَ هَ > ------ اتا دَ هَ > ------ یتا دَ هَ . ۵

یَ ضِ رَ 

واضُ رَ > ------ وا یُ ضِ رَ . ۳
۴.
۵.

.شودیحرف عله حذف م٣،٩،١٠یھاغهیدر صرف مضارع ناقص در ص. ٣

یُ هدِ یَ > ------ـ   ــِیَ دَ هَ 

نَ هدوُ یَ > ------ ونَ یُ هدِ یَ . ۳

ونَ هدُ تَ > ------ ونَ یُ هدِ تَ . ۹

ینَ هدِ تَ > ------ینَ یِ هدِ تَ . ۱۰
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وُ دعُ یَ > ------ ـ   ــُوَ عَ دَ 

ونَ دعُ یَ > ------ونَ وُ دعُ یَ . ۳

ونَ دعُ تَ > ------ونَ وُ دعُ تَ . ۹

ینَ دعِ تَ > ------ ینَ وِ دعُ تَ . ۱۰

:مثال شود؛یمیکی١٢، ٩یھاغهیصیدر صرف مضارع ناقص واو. ۴

ونَ دعِ تُ > ---۹---و دعُ یَ 

ونَ دعُ تَ > ---۱۲---و  دعُ یَ 

:شودیمیکی١٢و ١٠یھاغهیصییایدر صرف مضارع ناقص . ۵

ینَ هدِ تَ > --- ۱۰---ي  هدِ یَ 

ینَ هدِ تَ > --- ۱۲---ي  هدِ یَ 

:که میریگیرا مجهینتنیاز مطالب خوانده شده تا کنون ا: نکته
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:ر دو نوع است بیبطور کلفعل

.حیو صحمعتل

:که عبارتند از باشدیبر سه نوع محیبر چھار نوع است و فعل صحمعتل

؛ مضاعف ؛ سالممھموز

أمن ؛ سأل ؛ قرأ: آن ھمزه باشد مانند یاز حروف اصلیکیاست که یفعل: مھموز

: نوشتن ھمزه یقهیطر

:شودیبه چھار صورت نوشته مھمزه

ییتنھابه) ء(

الفیکرس) أ(

واویکرس) ؤ(

اءییکرس) ئـ ؛ ئ(

:مانند شود؛یالف نوشته میکلمه واقع شود به صورت کرسیھمزه در ابتدااگر

براهیمد؛ إِ حمَ ؛ أَ نَ مِ أَ 

آخر کلمه واقع شود متناسب با حرکت حرف قبلش نوشته ایھمزه در وسط کلمه اگر
الف؛ اگر مکسور باشد به یتوح باشد به صورت کرساگر حرف ما قبلش مفیعنی(شودیم

.)شودیواو نوشته میاگز مضموم باشد به صورت کرساء؛ییصورت کرس

ئنَ ن ؛ جِ ؤمِ ؛ مُ ' مأوی: مثال

الدرسُ ئَ رِ قُ > ---مجهول---الدرسَ التلمیذُ اءَ رَ قَ 

نوشته ییساکن باشد به تنھازیھمزه در آخر کلمه واقع شود و حرف ماقبلش ناگر
: مانند شود؛یم

یءزء ؛شَ جُ 
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ساکن یمتحرک و دومنیواقع شوند که اولگریکدیکنار یھر گاه دو ھمزه طور: قاعده
:میباشد؛ دار

.شودیملیبه الف تبدیمفتوح باشد؛ دومیاگر اول. ١

نَ آمَ > ------ نَ مَ اأَ > ------ نَ أمَ أَ > --- ماضی---نَ مِ أَ 

:مثال . شودیملیتبد) واو(به یباشد؛ دوممضموم یاگر اول. ٢

نَ مِ و أُ > ------نَ أمِ أُ > --- مجهول---نَ أمَ أَ > ---ماضی---نَ مِ أَ 

:مثالشود؛یملیتبد) اءی(به یمکسور باشد ؛ دومیاگر اول. ٣

مانیإِ > ------أمان إِ > ---افعال---نَ مِ أَ 

:نیتمر

َ خَ أَ  رآخِ > ------ر اخِ أَ > ---اسم فاعل---ر

َ خَ أَ  رآخَ > ------ ر أخَ أَ > ---اسم تفضیل---ر

لآکِ > ------ ل اکِ أَ > ---اسم فاعل---لَ کَ أَ 

آتٍ > ------یٌ آتِ > ------ آتي > ------ اتي أَ > ---اسم فاعل---یَ تَ أَ 

 ٍ حتماً الموت آت

؟للمخاطبینَ /ن باب افعال للمخاطبمِ ) 'تیأَ (ن مر مِ اَ لِ فع: ١نیتمر
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ِ أَ > ------ یُ ؤتِ تُ > --۷---یُ ؤتِ یُ > --- مضارع باب افعال--- '  تیأَ  ----أت
ِ أَ > -- ِ > ------ ات آت

--- ونَ ؤتُ تُ > ------ ونَ یُ ؤتِ تُ > --۹--یُؤتِیُ >  --- مضارع باب افعال--- '  أَتی
واآتُ > ------ وا اتُ أَ > ------وا أتُ أَ > ---

؟للمخاطبینَ /ئبینَ ن باب افعال للغامِ ) 'یذَ أَ (مجهول : ٢نیتمر

یَ وذِ أُ > ------یَ أذِ أُ > ---مجهول---یَ أذَ أَ > --- ماضی باب افعال--- '  یذَ أَ 
واوذُ أُ > ------ وا  یُ وذِ أُ > --- ۳---

ی یَ > --- ماضی باب افعال--- '  أَذَ یَ > ---مجهول ---أَأذَ > ------ أُأذِ
یَ  )اعلال نمی شود(م وذیتُ أُ > ---۹---أُوذِ

. باشد) یکی(آن ھم جنس یاست که دو حرف از حروف اصلیفعل: مضاعففعل
: مانند 

لَ لزَ ؛ زَ دَ دَ مَ 

:است که نه معتل؛ نه مھموز و نه مضاعف باشد؛ مانند یفعل: سالمفعل

بَ هَ ؛ ذَ بَ تَ ؛ کَ جَ رَ خَ 

ا الفعل آنھنیعمیتفاعل و تفعل ببریرا به مصدر باب ھایھر گاه فعل ناقص: نکته
.گرددیمکسور م
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> ---تفاعل--- ) وَ لَ عَ (علا 

ماضی
ــــــــــــ
وَ تعالَ 

یَ عالَ تَ 

'عالیتَ 

مضارع
ـــــــــــ
وُ تعالَ یَ 

یُ عالَ تَ یَ 

'عالیتَ یَ 

مصدر
ــــــــــ
وعالُ تَ 

عاليُ تَ 
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يعالِ تَ 

يقِّ رَ تَ > ------ ي قُّ رَ تَ > --- لعٌّ فَ تَ --- یَ قِ رَ 

یا ؛ لام امر ؛ لام نھم ؛ لمّ لَ : رتند از عبا: جازمهحروف

)نرفت(ب ذهَ م یَ لَ > ------ بُ ذهَ یَ + م لَ 

)هنوز ننوشته ای(ا تکتبی لمّ > ------ تکتبین + ا مّ لَ 

)نروید(وا بُ ذهَ لا تَ > ------ ونَ بُ ذهَ تَ + لا 

:باشد؛ مانندیمکهیھنگامیبه معندیآیاگر حرف لما بر سر فعل ماض: اولتذکر

)خارج شدکهیھنگام(جَ رَ خَ اّ لمَ 

بیباشد که بر سر مضارع غایم) ل ِـ(حرف لام مکسورة کیمنظور از لام امر : دومتذکر
غهیکه ھشت صمییگوبیامر غایفعلنیبه چن(کند یو آن را مجزوم مدیآیو متکلم م

)دارد

:مثال

)باید بنویسید(ب کتُ تَ لِ > ------ بُ کتُ تَ + ـ لِ 

)باید بدانیم(م علَ نَ لِ > ------ مُ علَ نَ + ـ لِ 
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... .و ) ھر چه(؛ مھما) ھر جا(نمای؛ ا) ھر آنچه(؛ ما) ھر کس(ن؛ مَ ) اگر(ناِ : شرطادوات

و از دو فعل شودیاز ادوات شرط شروع میکیاست که با یجمله ا: هیشرطجمله
.گرددیملیشرط و جواب شرط تشک

یولشوند؛یفعل شرط و جواب شرط مضارع باشند ھر دو مجزوم ماگر ھر دو: اولنکته
یملیشان به مضارع تبدیفقط معن)یبودن ماضیمبنلیبه دل(باشندیاگر ھر دو ماض

: شود؛ مثال

.مرکُ نصُ یَ االلهَ روانصُ ن تَ اِ 

جواب شرط و مجزوم: نصری/ فعل شرط و مجزوم: اتنصرو/ حرف شرط: ان

ِ فَ رَ نصَ اِ قابَ العِ ن خافَ مَ  .عن السیئات

فعل و فاعل: انصرف /خبر و محلا مرفوع: خاف /مبتدا و محلا مرفوع: من

)شودیدور م(جواب شرط و محلا مجزوم: انصرف )/ بترسد(فعل شرط و محلا مجزوم: خاف

با بشانیترکنیاسم ھستند؛ بنابراهیحرف و بق) ان(ادوات شرط انیاز م: دومنکته
.کندیفرق مگریکدی

:مانند باشد؛یمهیجواب شرط جمله اسمیگاھ: سومنکته

.هُ سبُ حَ وَ هُ فَ ل علی االلهِ کَّ وَ تَ ن یَ مَ 

جواب شرط: فھو حسبه / فعل شرط: توکلی

.دیکنهیرا شرطریجملات ز: نیتمر
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ونجُ یَ فَ االلهِ في طاعةِ نُ وُ کُ یَ وَ هُ * 

جُ نیُ االلهِ ن في طاعةِ کُ ن یَ مَ 

ُ شِ ستَ یَ وَ هُ *  ُ فُ یَ فَ العقلاءَ یر وز

ِ شِ ستَ ن یَ مَ  زفُ یَ العقلاءَ ر

حرف اولش ساکن باشد یحرف آخرش ساکن و دومیھر گاه در دو کلمه؛ اول: تذکر
.میکنیحرف ساکن را مکسور منینوشتن آنھا اولحیتلفظ کردن و صححیصحیبرا

یکسره؛ فتحه میحرف آخرش به جایعنیاست یقاعده مستثننیاز ا) نمِ (حرف
:مثالرد؛یپذ

قِّ الحَ لِ قُ 

رضالاَ نَ مِ 

کمالحُ نِ اِ 

:عبارتند از : ناقصه افعال

نکُ > ---امر---نُ وُ کُ یَ > --- مضارع--- ) بود(کانَ 

 َ ُ صِ یَ > ---مضارع--- ) شد(صار رصِ > ---امر---یر
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.....> ---امر---..... > --- مضارع--- ) نیست(یسَ لَ 

....>---امر--- ومُ دُ ما یَ > --- مضارع---) تا وقتی که(مادامَ 

حصبِ أَ > ---امر---حُ صبِ یُ > --- مضارع---) گردید(حَ صبَ أَ 

یآمده ؛ مبتدا را مرفوع و خبر را منصوب مهیافعال ناقصه بر سر جمله اسم: اولنکته
.کنند

.رودیورت مفرد مونث بکار مبصزیاگر مبتدا مونث باشد فعل ناقص ن: دومنکته

لیتبدیمتصل مرفوعریباشد به ضمیمنفصل مرفوعریاگر مبتدا ضم: سومنکته
و میکنیمنفصل را حذف کرده فعل ناقص را صرف مریضمیحالتنیدر چنیعنی(شودیم

).میسینویمغهیدر ھمان ص

.ندیآیبه حساب مهیجمله اسمکیافعال ناقصه با اسم و خبرشان : چھارمنکته

بکار رود آن اسم خبر فعل یاگر بلافاصله بعد از فعل ناقص اسم منصوب: پنجمنکته
.مستترایبارز است ریضمایحالت اسم فعل ناقص نیباشد و در ایناقص م

.م تغییرهُ لزَ ر ما یَ یِّ فعال الناقصة و غَ الاَ دَ حَ ل اَ دخِ اَ : نیتمر

جالساً التلمیذُ کانَ > ------ جالسٌ التلمیذُ . ۱

www.ellforum.com



63

ِ کانَ > ------ جالستانِ التلمیذتانِ . ۲ جالستینِ التلمیذتانِ ت

حینَ ناجِ المعلمونَ کانَ > ------ ناجحونَ المعلمونَ . ۳

ِ > ------ حاتُ ناجِ ماتُ المعلّ . ۴ ناجی تٍ المعلماتُ کانت

عالماً کانَ >------مٌ عالِ وَ هُ . ۵

م تکتبونَ حتُ صبَ أَ > ------بونَ کتُ م تَ نتُ اَ . ۶

ِ کُ > ------ةٌ مَ عالِ نتِ اَ . ۷ عالمةً نت

ت ناجحةً کانَ > ------حةٌ ناجِ یَ هِ . ۸

لیه بخطٍ شیر اِ ب ما أُ عرِ أَ : تمرین

جالساً التلمیذُ کانَ * 

خبر کان و منصوب: جالسا / اسم کان و مرفوع: ذیالتلم/ فعل ناقص: کان

م عالمینَ نتُ کُ * 

خبر کان و منصوب: نیعالم/ اسم کان و محلا مرفوع: تم / فعل ناقص:کن
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عالماً کانَ * 

خبر کان و منصوب: عالما ) / اسم کان و محلا مرفوع(فعل ناقص؛ ھو مستتر: کان

:عبارتند از : مشبھه بالفعلحروف

لَّ عَ لَ )/ ولی(نَّ لکِ )/ ای کاش(یتَ لَ )/ مثل اینکه(نَّ أَ کَ )/ همان؛ به درستی که(نَّ ؛ اَ نَّ اِ 
)شاید؛ امید است(

یآمده ؛ مبتدا را منصوب و خبر را مرفوع مهیبر سر جمله اسمزیحروف ننیا: ١نکته
)عکس افعال ناقصه(کند

.شودیملیتبدیمتصل منصوبریباشد به ضمیمنفصل مرفوعریاگر مبتدا ضم: ٢نکته

شهیان ھم: که نستیتفاوتشان در ایولباشندیمیکیاز لحاظ معنان و اَ ن اِ : ٣نکته

بعد از مشتقات فعل ایجمله و یدر ابتداشهیان ھمیرود ولیدر وسط جمله به کار م
.رودیقال بکار م

هُ م تغییرُ لزَ ر ما یَ یِّ الحروف المشبهه بالفعل و غَ دَ حَ ل اَ دخِ اَ : نیتمر

کاتبانِ لمعلمینِ انَّ اِ > ------بانِ کاتِ مانِ المعلّ . ۱

ِ نَّ اِ > ------ حاتٌ ناجِ المسلماتُ . ۲ ناجحاتٌ المسلمات

مونَ م معلّ کُ نَّ اِ > ------مونَ م معلّ نتُ اَ . ۳
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حروف را از نیکه ارودیبه کار م) کافه(بعد از حروف مشبھه بالفعل ما یگاھ: ۴نکته
:دارد؛ مثال یعمل باز م

جالسٌ یاً علّ نَّ اِ * 

خبر ان و مرفوع: جالس / اسم ان و منصوب : ایعل/ رف مشبھه بالفعل ح: ان

جالسٌ ما علیٌّ نَّ اِ * 

خبر و مرفوع: جالس / مبتدا و مرفوع : یعل

آمده و ھمانند حروف مشبھه بالفعل هیبر سر جمله اسمزیحرف ننیا: جنسینفیلا
را بصورت یجملاتنیکند؛ چنیمبر فتح یتفاوت که مبتدا را مبننیکند با ایعمل م

:کنند؛ مثال یمبیترک) ستین...چیھ(

)ستیاز گذشت نکوترینزیچچیھ. (ن العفوِ مِ نُ حسَ اَ یءَ لا شَ * 

خبر لا و مرفوع: احسن / اسم لا و محلا منصوب : ءیش/ جنس ینفیلا: لا

ِ في الّ لا رجلَ *  )ستیدر خانه نیمردچیھ(دار

خبر لا و محلا مرفوع/ لا و محلا منصوب اسم : رجل

.باشدیجنس؛ نکره مینفیاسم لا: ١نکته

شودیحذف میمعنوینهیجنس به قرینفیخبر لایگاھ: ٢نکته
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ّ اِ ) وجودٌ مُ (لهَ لا اِ  االلهلا

)محذوف(خبر لا و مرفوع : موجود / اسم لا و محلا منصوب : اله

ّ اِ ) وجودٌ مُ (ةَ وَّ و لا قُ لا حولَ  بااللهِ لا

ّ (از کلمات یکیجنس ینفیھر گاه بعد از لا: مھمتذکر به کار روند ) 'وییر ؛ سِ ؛ غَ الا

.باشدیخبر لا محذوف م

:شیر الیه بخطِّ ب ما أُ عرِ أَ : نیتمر

في المدرسة تلمیذکانَ * 

اسم کان و مرفوع: ذیتلم/ خبر کان و محلا منصوب : المدرسة في

في الغرفة مصباحاً نَّ اِ * 

اسم ان و منصوب: مصباحا / خبر ان و محلا مرفوع : الغرفة في

.گرددیجنس بر اسم آن مقدم نمینفیگاه خبر لاچیھ: مھمنکته

:منصوبات مبحث

:نوع است ۵مفعول بر : مفعول انواع

بهمفعولٌ . ١
مطلقمفعولٌ . ٢
هیفمفعولٌ . ٣
لهمفعولٌ . ۴
معهمفعولٌ . ۵
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)مفعول به. (کتاباً یتُ رَ شتَ اِ : است مثل یھمان مفعول فارس: مفعول به. ١

:با فعل جمله که بر سه نوع است شهیاست منصوب و ھم ریمصدر: مفعول مطلق . ٢

موا تسلیماً لّ سَ / تکلیماً ' موسیااللهُ مَ لَّ کَ : یدیتاک) الف

َ ظَ لی الدنیا نَ روا اِ ظُ ناُ / جمیلاً ر؛ صبراً صبِ اِ : ینوع) ب فیهاالزاهدینَ ر

ینِ تَ سلَ جهي غُ وَ لتُ سَ غَ : یعدد) ج

آخر جمله از لحاظ (رود یدر آخر جمله بکار مشهیھمیدیمفعول مطلق تاک: اولنکته
: ؛ مثال )معنا

.غیری' لیاِ ی لا احتاجَ تَّ حَ کالاً تّ علی نفسی اِ لتُ کَ تَ اِ 

.نداشته باشماجیخودم احتریا به غبه خودم توکل کردم تحتما

.رودیبکار مهیمضاف الایصفت شهیھمیبعد از مفعول مطلق نوع: دومنکته

آن هیمضاف الکهیمگر ھنگامرودیبصورت نکره بکار مشهیمفعول مطلق ھم: سومنکته
.معرفه باشد

:مثال .شودیبار مکییبه معنمیاضافه کن) ة(یاگر به آخر مصدر: تذکر

)یدیمفعول مطلق تاک. (سلاً غَ وجهي لتُ سَ غَ 

)یمفعول مطلق عدد. (غسلةً وجهي لتُ سَ غَ 

.شودیحذف میمعنوینهیفعل مفعول مطلق به قریگاھ: چھارمنکته

:عبارتند از شودیکه معمولا فعلشان حذف مییمطلق ھامفعول
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؛ هلاً ؛ مَ یضاً ؛ اَ اً دّ ؛ جِ ؛ عفواً ؛ حتماً اً ؛ حقّ ؛ حمداً ؛ شکراً االلهِ ؛ معاذَ االلهِ سبحانَ 
.... .و بعاً طَ 

یجمله بکار میانتھاایدر ابتدا شهیبوده و ھمیدینوع مفعول مطلق ھا تاکنیا: تذکر
.روند

العظیمِ لخالقِ لِ شکراً 

اً قّ حَ بیعَ الرَ لَ جمَ ما اَ 

ھم معناست؛ یولستینشهیرمفعول مطلق با فعل جمله ھم یگاھ: پنجمنکته
:مانند 

)مفعول مطلق. (لوساً جُ دتُ عَ قَ 

: ششمنکته

یمیابیکه به آن مفعول مطلق نشودیآن منیجانشیصفت مفعول مطلق نوعیگاھ
.مییگو

.صالحاً لاً مَ عَ لتُ مِ عَ * 

یمفعول مطلق نوع: عملا

صفت: صالحا

)یبایمفعول مطلق ن. (حاً صالِ لتُ مِ عَ * 

کند؛ یزمان وقوع فعل دلالت مایاست منصوب که بر مکان یاسم: هیفمفعولٌ 
)رودیدر بکار میمعمولا به معنا(
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)هیمفعول ف. (صباحاً البیتِ نَ مِ جتُ رَ خَ 

.شدم از خانه در صبحخارج

؟فیه منصوباً المفعولٌ عبارة جاءَ في ایّ : تست

ُ شَ . ۱ ُ رمضان شَ هر الصیامِ هر

شهر رمضانالمسلمونَ ومُ صُ یَ . ۲

َ المومنونَ بُّ حِ یُ . ۳ الصیامشهر

القران في شهر رمضانااللهُ لَ نزَ اَ . ۴

٢: حیصحپاسخ

؟فیه و منصوباً المفعولٌ ) ومیَ (ت کلمه العبارة جاءَ یّ في اَ 

ةطلَ الجمعة عُ یومُ . ۱

یامالاَ دُّ شَ العدل علی الظالم اَ یومُ . ۲
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نتصار الثورةاِ خي یومَ اَ دَ لِ وُ . ۳

ومٍ عض یَ بَ متُ نِ . ۴

3: پاسخ صحیح 

گردد و یمهیمضاف شود خود مفعول فییاهیبه مفعول فیھر گاه اسم: ھفتمنکته
:مثال . شودیمهیمضاف الهیمفعول ف

.سبوعِ الاُ لَّ کُ الجمعةِ صلاةَ المسلمونَ قیمُ یُ 

هیمفعول ف: کل

هیالمضاف : الاسبوع

.ومٍ یَ بعضَ متُ نِ 

هیمفعول ف: بعض

هیمضاف ال: ومی

:في العبارة ) الیوم(ما هو الصحیح عن التشکیل کلمة : تست

. مکُ م دینَ کُ لَ لتُ کمَ الیوم اَ 

الیومُ . ۱
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الیومِ . ۲

الیومَ . ۳

الیوم. ۴

.مبتدا و مرفوع استنجایدر اومیچون ال١نهیگز: حیصحپاسخ

کند؛ مثال یمانیاست منصوب که علت وقوع فعل را بیمصدر: لاجله= مفعول له . ۴
:

)به خدامانیبه خاطر ا: مفعول له (.بااللهِ ایماناً المسکینَ دتُ ساعَ 

)یریادگیبه خاطر علاقه به : مفعول له . (ملُّ عَ في التَ غبةً رَ لي المدرسةِ اِ بُ ذهَ اَ 

َ ب ما اُ عرِ اَ : نیتمر .لیه بخطٍّ اِ شیر

)یبه خاطر شکر گزار: مفعول له . (للخالق العظیمکراً شُ دُ سجُ نَ 

.خالق بزرگ استیبرایسپاس گزار)/ مفعول مطلق. (للخالق العظیمکراً شُ 

:مثال . رودیبکار متیاست منصوب که بعد از واو معیاسم: مفعول معه. ۵

.و محمداً لی المدرسةِ اِ بتُ هَ ذَ 

.الشمسِ طلوعَ وَ لی المدرسةِ اِ بُ ذهَ اَ 
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است منصوب؛ جامد و نکره که رفع ابھام ما قبل خود را در جمله انجام یاسم: زییتم
.دھدیم

.میکنیرا معمولا به صورت از جھت؛ از نظر ترجمه مزییتم: ١نکته

.رودیبکار ملیمعمولا بعد از اسم تفضزییتم: ٢نکته

.باشدیمزییبکار رود تم) مانهیعدد ؛ وزن ؛ مساحت ؛ پ(بعد از که یھر اسم: ٣نکته

)زییتم. (ماءً کوباً بتُ رِ شَ 

در آن جمله .... .) و لأََ متَ ؛ اِ ؛ فاضَ زدادَ اِ : (از افعال یکیبا یھر گاه جمله ا: ۴نکته

:مانند . بکار رفته استزییتم

)ییزتم. (معلی انفسهِ کالاً تِّ اِ الناسُ زدادَ اِ 

)تمییز. (لماً عِ دنی زِ بِّ رَ 

)مفعول مطلق. (اً زدیاداِ الناسُ زدادَ اِ 

:مثال . مفعول به استایفاعل و ایمبتدا و ایدر اصل زییتم: ۵نکته

.دُّ شَ نا اَ هوائِ ثُ وُ لَّ تَ > --- در اصل--- ثاً وُّ لَ تَ دُّ شَ نا اَ وائُ هَ 

مبتدا: تلوث / تمییز : تلوثا 
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َ لاحُ الفَّ سَ رَ غَ > ---در اصل---اشجاراً البستانَ لاحُ الفَّ سَ رَ غَ  .البستانِ اشجار

مفعول به: اشجار / زییتم: اشجارا

ُ زهِ تُ  ُ زهِ تُ > ---در اصل---اشجاراً الحدیقةُ ر ُ ر .الحدیقةِ اشجار

فاعل: اشجار / زییتم: اشجارا

یدر آن بکار رفته توجه مزییتمکه یابتدا به نوع جمله ازییاصل تمصیتشخیبرا: تذکر
باشد به هیدر اصل مبتدا بوده است؛ اگر فعلزییتممییگویباشد فورا مهیاگر اسمم؛یکن

در زییقبل آن مرفوع باشد تمیاگر کلمه م؛یکنیقبل آن توجه مینقش کلمه ایاعراب 
.ه بوده استدر اصل مفعول بزییقبل آن منصوب باشد تمیاصل فاعل بوده و اگر کلمه 

)عدداً یءٍ شَ لَّ حصی کُ د اَ قَ االلهَ نَّ اِ (ما هو اصل التمییز في العبارة : تست

فاعل. ١
مبتدا. ٢
مفعول به. ٣
خبر. ۴

٣: حیصحپاسخ

) مجرور به حرف جر باشدایو هیمضاف الیعنی(قبل آن مجرور باشد یاگر کلمه : توجه
.میکنیقبل آن ھا توجه میبه اعراب کلمه 

)ةً وَّ م قُ نکُ مِ دَّ شَ وا اَ کانُ (ما هو اصل التمییز في العبارة : تست

فاعل. ١
مبتدا . ٢
مفعول به. ٣
خبر. ۴

٢: حیصحپاسخ

.کندیمانیاز ارکان جمله را بیکیاست منصوب؛ مشتق و نکره که حالت یاسم: حال
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شهیکه ھممییگو) ذوالحال(حال صاحب شود؛یمانیکه حالت آن بیبه رکن: اولنکته
.معرفه است

.حال با ذوالحال از لحاظ جنس و عدد مطابقت دارد: ٢نکته

.هی؛ جمله اسمهیمفرد ؛ جمله فعل: حال بر سه نوع است : ٣نکته

:رود؛ مثال یبکار مهیحرف واو حالکیباشد معمولا با هیھر گاه حال جمله اسم: تذکر

.کاً ضاحِ ذُ التلمیجاءَ 

حال و منصوب: ضاحکا / ذوالحال : ذیالتلم

)حال و محلا منصوب. (کُ ضحَ یَ وَ هُ وَ = ضاحکٌ وَ هُ وَ التلمیذُ جاءَ 

)حال و محلا منصوب. (کُ ضحَ یَ التلمیذُ جاءَ 

.... )م هُ یتُ أَ رَ : (ن اسلوب الحال في العبارة الخطاء عَ وَ ما هُ : تست

بینَ لاعِ . ۱

بینَ م لاعِ هُ و . ۲

ونَ بُ لعَ یَ . ۳

ونَ بُ لعَ م یَ هُ وَ . ۴
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٢: حیصحپاسخ
لاعبون: مرفوع باشد پس دیخبر است و باچون

:نیتمر

.سالمٍ مجتمعٍ بناءَ راجیاتٌ نَّ و هُ فاً قَّ ثَ مُ جیلاً هاتُ مَّ ي الاُ بّ رَ تُ * 

حال: اتیھن راج/ صفت : مثقفا

.سالمٍ مجتمعٍ بناءَ راجیاتٌ نَّ و هُ مثقفاً الجیلَ هاتُ مَّ ي الاُ بّ رَ تُ * 

حال: اتیو ھن راج/ حال : مثقفا

دارند به دیکه امیبا فرھنگ ھستند و در حالکهیکنند مادران نسل را در حالیمتیترب
.سالمیساختن جامعه ا

:نیتمر

: ؛ مفردةً الجملةَ الحالَ لَ جعَ اِ 

).نَّ هُ معلمتَ عنَ دِّ وَ یُ نَّ و هُ ت التلمیذاتُ قَ رَّ فَ تَ (

ٍ دِّ وَ مُ > --- ذاتیبه خاطر تلم--- عدِّ وَ مُ > --- اسم فاعل--- ) حال(عنَ دِّ وَ یُ نَّ و هُ  عات

:؛ مفردةً الجملةَ ل الحالَ جعَ اِ : نیتمر
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.بیةِ العرَّ باللغةِ مونَ لَّ کَ تَ م یَ و هُ التلامیذُ جاءَ 

مینَ لِّ کَ تَ مُ > --- منصوب--- ملِّ کَ تَ مُ > --- اسم فاعل--- ) حال(مونَ لَّ کَ تَ م یَ و هُ 

:مھم جهینتچند

دھد؛ صفت حیآن توضیبکار رود و درباره یبعد از اسم نکره ایھر گاه جمله ا: الف . ١
)هیوصفیجمله (باشدیم

دھد؛ حال حیبکار رود و درباره آن توضیبعد از اسم معرفه ایو ھر گاه جمله ا: ب
).هیحالجمله(باشدیم

)حال و محلا منصوب. (بُ کتُ یَ مُ المعلّ جاءَ * 

.نوشتیمکهیمعلم در حالآمد

)صفت و محلا مرفوع(.بُ کتُ یَ مٌ معلّ جاءَ * 

.نوشتیکه میمعلمآمد

:تلفظ شوند زیو با ھم ن) بکار روند(ھر گاه دو اسم پشت سر ھم نوشته شوند . ٢

موصوف و صفت> ------داشته باشند ) نیتنو(ای) ال(اگر ھر دو : الف

هیمضاف و مضاف ال> ------ . داشته باشد) نیتنو(ایو ) ال(یاگر فقط دوم: ب

.باشندینکره باشد ذوالحال و حال میمعرفه و دومیاگر اول: ج

.داً بارِ بوا الماءَ شرَ لا تَ 
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حال: باردا / ذوالحال : الماء

٣ .
با کلمه ماذا شروع شود در آن جمله مفعول به خواسته یپرسشیاھر گاه جمله ) الف

.شودیم

با کلمه لماذا شروع شود در آن جمله مفعول له خواسته یپرسشیھر گاه جمله ا: ب
.شودیم

شروع شود در آن جمله حال خواسته فیکیبا کلمه یپرسشیو ھر گاه جمله ا: ج
.شودیم

.دھدیمشتریبحیست که اسم ما قبل خود را توضایاسم: بدلایانیبعطف

.دھندیمحیاست که آن را توضیو بدل تابع ھمان اسمانیاعراب عطف ب: ١نکته

.شودیجمله ناقص نمیمعنامیو بدل را از جمله حذف کنانیاگز عطف ب: ٢نکته

:عبارت است از انیعطف بیدر زبان عرب: ٣نکته

بکار روند و اسم علم قبل خود ) خاص(دو اسم علم نیه ابن و بنت ھر گاه بدو کلم: الف
.دھندحیرا توض

.بکار رود) تھایو اھایاسم اشاره ؛ ا(که بعد از یدار) ال(ھر اسم جامد : ب

.باشدیدھد؛ بدل محی؛ اسم قبل خود را توضیاز دو مورد فوق اسمریاگر غ: تذکر

بکار رود صفت تھایو اھایکه بعد از اسم اشاره ؛ ایدار) ال(شتق ھر اسم م: مھمنکته
.باشدیم

.شیر الیه بخطٍ ب ما أُ عرِ أَ 
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ٍ ی بنِ علِّ بنتُ ت زینبُ قالَ *  )ع(ابیطالب

و مرفوعانیعطف ب: بنت
و مجرورانیعطف ب: بن

)و مرفوعانیعطف ب. (فیهلا ریبَ الکتابُ ذلکَ * 

)صفت و مرفوع. (مالعالِ هذا جاءَ * 

رسول االلهِ مریمَ عیسی بنُ المسیحُ * 

مرفوعرایبدل و تقد: یسیع

و مرفوعانیعطف ب: بن

)بدل و مرفوع().ع(علیٌّ الامامُ قالَ * 

)صفت و مرفوع. (مالعالِ ها یُّ یا اَ * 

)خبر و مرفوع. (سعیدٍ ابنُ نتَ اَ * 

)و منصوبانیعطف ب. (العالمَ هذا رایتُ * 

ٍ بنِ علیِّ بنتُ زینبُ *  ). ع(ابیطالب
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و مرفوعانیعطف ب: بن / خبر و مرفوع : بنت

. شودیرود و مورد خطاب واقع میبکار م) ای(است که پس از حرف ندا یاسم: منادا
:میمنادا بر چھار نوع است و دار

. بر ضم استیمبنشهیت ھمحالنیکه در اباشدیخاص مایمنادا؛ اسم علم یگاھ. ١
:مثال 

)بر ضم و محلا منصوبیمنادا و مبن. (االلهُ یا 

قدسُ یا 
محمدُ یا 

:مثال . منصوب استشهیحالت ھمنیکه در اباشدیمنادا؛ مضاف میگاھ. ٢

)منادا و منصوب. (المدرسةتلمیذَ یا 

)منادا و منصوب(.االلهِ روحَ یا 

)دا و منصوبمنا. (االلهِ عبدِ بااَ یا 

)منادا و منصوب. (العالمِ مسلميیا > ------. العالمِ یا مسلمینَ 

ِ یا  )منادا و منصوب. (العالمِ مسلمات

یَّ وَ بَ یا اَ = ي + ینِ وَ بَ یا اَ 

).شودیمنصوب مرایمضاف شده تقدیمنصوب؛ چون به رایمنادا و تقد. (يولدیا 
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:مانند . بر ضم استیمبنزیحالت ننیاکه درباشدیمنادا نکره مقصوده میگاھ. ٣

)بر ضمیمنادا و مبن(.رجلُ یا 

)بر ضمیمنادا و مبن(.تلمیذُ یا 

)نیمنصوب به تنو. (منصوب استزیحالت ننیکه در اباشدیمنادا شبه مضاف میگاھ. ۴

)منادا و منصوب. (مُ لَّ عَ لا یُ ماً عالِ یا 

)و منصوبمنادا. (االلهِ عندَ وجیهاً یا 

)منادا و منصوب. (في العلمِ راغباً یا 

:مھمنکات

:مانند . شودیحذف م) ای(حرف ندا یمعنونهیبه قریگاھ: اولنکته

.حمیدُ ) یا(

.نابَّ رَ ) یا(

؟سلوب النداءاُ العبارة ما جاءَ في ایّ : تست

نةً سَ نا آتنا في الدنیا حَ بّ رَ . ۱
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نادیاً عنا مُ مِ سَ نا نَّ نا اِ بّ رَ . ۲

جمیعاً ر الذنوبَ غفِ نا یَ بّ رَ . ۳

نالوبَ غ قُ زِ نا لا تُ بّ رَ . ۴

.مبتداایمناداست ایبکار رود یجمله ایدر ابتدایھر گاه اسم: تذکر

بکار رود که آن را مخاطب قرار دھد منادا هیاسمیجمله ؛یبعد از آن فعل امر؛ نھاگر
.باشدیم

.باشدیمضارع؛ خبر بکار رود مبتدا م؛یماضبعد از آن فعل اگر

.السموات و الارضِ بُّ نا هو رَ بُّ رَ 

فصلریضم: ھو / مبتدا : ربنا

یبکار م) برضم استیدر دو حالت منادا و مبن(مَّ لهُ لّ اَ = یا االلهُ یبه جایگاھ: دومنکته

.میبر

) تھایاھا؛یا(ونث بودنش قبل آن داشته باشد بنا به مذکر و م) ال(اگر منادا : سومنکته
یمنادا(باشدیبر ضم میمنادا بوده و مبن) ةیا(ای) یا(حالت کلمه نیدر امیبریبکار م

است و اگر مشتق باشد انیدار اگر جامد باشد عطف ب) ال(و آن اسم ). نکره مقصوده
.صفت است پس در دو حالت مرفوع است

.ها النفسُ تُّ یَ یا اَ * 

و مرفوعانیعطف ب: النفس / هیحرف تنب: ھا / بر ضم یمنادا و مبن: تیا/ ندا حرف: ای
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.مُ ها المعلّ یُّ یا اَ * 

صفت و مرفوع: المعلم / هیحرف تنب: ھا / بر ضم یمنادا و مبن: یا

ّ اِ (است منصوب که بعد از حرف استثنا یاسم: یمستثن حکم کیرود و از یبکار م) لا
ّ که قبل اِ ) منهیمستثن(یکل :مانند . گرددیوجود دارد جدا ملا

.حمیداً لاّ اِ بُ لاّ الطُ جاءَ * 

و منصوبیمستثن: دایحم/ منه یمستثن: الطلاب

ِ المعلّ لَّ کُ یتُ أَ رَ *  .نَّ نهُ مِ واحدةً لاّ اِ مات

و منصوبیمستثن: واحدة / منه یمستثن: کل

به اسم بعد الا نیشود بنابرایمنه ذکر نمیمستثنقبل الا یگاھ: مھمیلیخنکته
.باشدیمثبت بدون الا میکه اعراب آن تابع نقش آن در جمله مییمفرغ گویمستثن

ّ ل اِ قُ لا تَ *  )مفعول به/ مفرغ و منصوب یمستثن. (الحقَّ لا

ّ اِ صدُ القَ یسَ لَ  )سیخبر ل/ مفرغ و منصوب یمستثن. (الحقَّ لا

ّ اِ قالُ لا یُ  )نائب فاعل/ مفرغ و مرفوع یمستثن. (قُّ الحَ لا

)و منصوبیمستثن. (واحداً لاّ التلامیذ اِ ما جاءَ 

؟ما هو الصحیح للفراغ: تست

ِ عندَ ما کانَ  ّ اِ المدرسةِ باب .... .لا
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طالبٌ . ۱
طالباً . ۲
۳ . ٍ طالب
طالبَ . ۴

١: حیصحپاسخ

به دنبال اسم دیبایخالیجایکان است و براجمله ؛ عند باب المدرسة؛ خبر نیادر
.میکان باش

+ .....!منه متعجبٌ + لَ فعَ ما اَ : یتعجبجمله

:بیترتنیسازند بدیمهیاسمیرا از جمله یتعجبجمله

سپس بلافاصله بعد آن مبتدا را بصورت منصوب بکار میآوریخبر را بر وزن ما افعل مابتدا
.میبریم

چون در اصل مفعول (منصوب است شهیکه ھمندیحالت به مبتدا متعجب منه گونیادر
:؛ مثال )باشدیبه م

َ > --- بیتعجّ --- في المدرسةِ کثیرونَ التلامیذُ *  !في المدرسةِ التلامیذَ ما اکثر

متعجب منه و منصوب : ذیالتلام/ خبر و محلا مرفوع : اکثر / مبتدا و محلا مرفوع : ما
)ول بهمفع(

ِ لاءِ هؤُ طَ نشَ ما اَ > ---تعجبی--- نشیطاتٌ الطالباتُ لاءِ هؤُ *  !الطالبات

َ کثَ ما اَ > ---تعجبی---کثیرةٌ في الطبیعةِ االلهِ آیاتُ  ِ ر !في الطبیعةِ االلهِ آیات
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جمله یدر ابتدازینشهیو ھمرودیصورت بکار منیبه ھمشهیھملَ فعَ وزن ما اَ : نکته
.واقع است

: اداعد

:٢و ١اعداد

ةدَ واحِ : مؤنث / د واحِ : مذکر > ------ ١

نیاثنت= اثنتان : مؤنث / نیاثن= اثنان : مذکر > ------ ٢

:نکته

مرفوع> ------ ثنتانِ و اِ ثنانِ اِ 

منصوب و مجرور> ------ نِ یثنتو اِ نِ یثناِ 

یو برا) یبر خلاف فارس(روند یبعد از معدود خود بکار مشهیھم٢و ١اعداد : نکته
.معدود خود حکم صفت را دارند

؟ب الاعداد و معدودها بالعربیةکتُ اُ : نیتمر

ثنانِ تلمیذان اِ ) = دانش آموز۲(جاءَ 

واحدةً شمساً ) = خورشید۱(یتُ أَ رَ 

ینِ تَ ثنَ اِ ینِ دَ یَ ) = دست۲(ـ بِ لُ عمَ یَ وَ هُ 

.باشندینکره مشهیمعدودھا ھم: مھمتذکر

:١٠تا ٣اعداد
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؛ ) ٩(سعَ ؛ تِ ) ٨(؛ ثماني) ٧(بعَ ؛ سَ ) ۶(تّ ؛ سِ ) ۵(مسَ ؛ خَ ) ۴(عَ ربَ ؛ اَ ) ٣(ثلاث: مذکر
)١٠(شرعَ 

ةشرَ سعة ؛ عَ ؛ تِ ةیة ؛ سبعة ؛ ثمانتَّ مسة ؛ سِ ثلاثة ؛ اربعة ؛ خَ : مؤنث

شهیمعدودشان ھمو روندیقبل از معدود خود بکار میاعداد ھمانند فارسنیا: ١نکته
.جمع و مجرور است

.روندیاعداد از نظر مذکر و مونث با معدودشان بطور عکس بکار منیا: ٢نکته

.رندیپذینمنیگاه تنوچیاعداد ھنیا: ٣نکته

.اعداد تابع نقش شان در جمله استنیاعراب ا: ۴نکته

: نیتمر

معلمینَ ةُ سعَ تِ ) = معلم۹(جاءَ . ۱

مساجدَ ةَ تَ سِ ) = مسجد۶(یتُ أَ رَ . ۲

یَّ راسِ کَ ثلاثةِ ) = صندلی۳(' سنا علیلَ جَ . ۳

مدارسَ سبعُ ) = مدرسه۷(عنا في شارِ . ۴

یوتٍ بُ عشرةُ ) = خانه۱۰(نا قاقِ في زُ . ۵

ٍ ) = میز۸(في غرفتي . ۶ ثماني منضدات
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ٍ خمسِ ) = معلم زن۵(' علیمتُ لَّ سَ . ۷ معلمات

َ ضَ حَ . ۸ لامیذَ تَ ربعةُ اَ ) = دانش آموز۴(ر

:١٢و ١١عدد

:١١عدد

ةَ شرَ عَ ' یحداِ : مونث / رَ شَ عَ دَ حَ اَ : مذکر

:١٢عدد

رَ شَ عَ یثنَ اِ = رَ شَ ثنا عَ اِ > ------ مذکر

ةَ شرَ ي عَ تَ ثنَ اِ = ةَ شرَ تا عَ ثنَ اِ > ------ مونث

.تمفرد و منصوب اسشهیاعداد ھمنیمعدود ا: ١نکته

بر فتح و جزء اول آن یمبنزین١٢بر فتح و جزء دوم عدد یمبن١١ھر دو جزء عدد : تذکر
.استیاعراب فرعیدارا

: مثال

َ شَ ثنا عَ اِ ) = دانش آموز۱۲(جاءَ  تلمیذاً ر

َ شَ عَ دَ حَ اَ ) = کتاب۱۱(یت أَ رَ  کتاباً ر

مةً ة معلّ تی عشرَ ثنَ اِ ) = معلم زن۱۲(علی متُ لَّ سَ 
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.رفتمیم= بُ ذھَ اَ نتُ کُ = مضارع + کانَ : یاستمراریماض. ١

رفته بودم= بتُ ھَ د ذَ قَ نتُ کُ = یماض+ د قَ + کانَ : دیبعیماض. ٢

رفته ام: د ذھبتُ قَ = یماض+ د قَ : ینقلیماض. ٣

ھنوز نرفته ام: ب ذھَ لما اَ = مضارع مجزوم + ا لمّ : یمنفینقلیماض. ۴

>------ ینفمیماض. ۵

)نرفتم(ما ذھبتُ = یماض+ ما

)نرفتم(ب ذھَ م اَ لَ = مضارع مجزوم + ملَ 

که یھنگامیحالت به معننیرود که در ایبکار میا بر سر فعل ماضلمّ یگاھ: تذکر
.باشدیم

رومینم= بُ ذھَ لا اَ = مضارع مرفوع + لا : یمضارع منف. ۶

نروم= ب ذھَ لا اَ = مجزوم مضارع+ لا : )ینھ(یامر منف. ٧

خواھم رفت: بُ ذھَ اَ سوفَ = مضارع مرفوع + وفَ سَ / ـ سَ : مستقبل. ٨

ھرگز نخواھم رفت: بَ ذھَ ن اَ لَ = مضارع منصوب + ن لَ : یمستقبل منف. ٩

:عاملحروف

:دھند و عبارتند از یمرییبعد خود را تغیھستند که اعراب کلمه یکلمات

ارهحروف ج. ١
حروف مشبھه بالفعل. ٢
جنسینفیلا. ٣
حروف ناصبه. ۴
حروف جازمه. ۵
هیان شرط. ۶
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استاد ھاشمی

:تدوین و گرد آوری 

رویا
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